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امام جمعه بندرعباس، 
موفقیت های  شرکت صبا فولاد 

خلیج فارس راستود

توانمندی ایزوایکو در ساحل و دریا
 مدیرعامل ایزوایکو: 

ایزوایکو، دبی و عمان را پشت سر گذاشت

مهندس نجفی مدیرعامل شرکت سیمان هرمزگان ازموفقیت ها وچالش های پیش رو می گوید؛

 افزایش تولید و صادرات »سیمان هرمزگان« 
در سایه محدودیت ها

دنیــای اقتصــاد- محمــد خداکریمی- شرکت ســیمان 
هرمزگان یکــی از صنایع مهــم که در توســعه اقتصادی 
کشــور واین اســتان نقشــی بی بدیــل دارد.این شرکت 

درســال های اخیر علیرغم تمام محدودیت ها توانســته 
همواره با تمام ظرفیت به رونق ساخت و ساز به ویژه اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن کمک کند.درهمایش روزصنعت 

ومعدن،ســیمان هرمزگان به عنــوان واحدنمونه معدنی 
اســتان معرفی وازمهندس منصورنجفی مدیرعامل این 
شرکت تجلیــل شد.درحاشــیه این مراســم،مدیرعامل 

شرکت ســیمان هرمزگان در گفت وگویی اختصاصی به 
پرسش های خبرنگاردنیای اقتصاد پاسخ داد که درادامه 

می خوانید.
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 خودکفایی پالایش نفت 
در ساخت داخلی قطعات
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بندرعباس ظرفیت های 
 بسیار زیادی 

برای پیشرفت دارد

 شیشه فلوت هرمز
همگام با تکنولوژی 

روز دنیا

شــهرداربندرعباس گفت: بندرعباس ظرفیت های بسیار 
زیادی برای پیشرفت دارد. مهدی نوبانی درمراسم تجلیل از 
شهرداران دور و نزدیک شهر بندرعباس با تسلیت فرا رسیدن 
ایام سوگواری ابا عبدالله الحسین  تجلیل از شهرداران شهر 
بندرعباس را یک وظیفه عنوان کرد و گفت: در سالهای دور 
و نزدیک شهرداران زیادی در این شهر فعالیت داشته اند و 

برای توسعه وپیشرفت بندرعباس بسیارکوشیدند. 

شهرداربندرعباس:

 مهندس میرراشد مدیرکارخانه  
در گفت وگو با دنیای اقتصاد مطرح کرد؛

مدیرشعب بانک کشاورزی هرمزگان مطرح کرد؛ 
 حمایت بانک کشاورزی 

از افزایش تولید و توسعه کسب و کار
 بانک کشــاورزی یکــی از بانک های تخصصی کشــور و مورد 
تایید بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران است که ماموریت 
آن، حمایت ازبخش کشاورزی و زیر بخش های آن است.بانک 
کشاورزی دربیست و یکم خرداد سال 1312 تاسیس شد.این 
بانک هم اکنون با پشتوانة نود و یک سال  تجربه خدمت رسانی 
به عنوان یک بانک پیشرو درزمینه ارائه خدمات بانکی به همه 

مردم درسراسرکشور در حال خدمت رسانی است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تشریح کرد؛
مدیریت مصرف برق درهرمزگان

مدیرعامل شرکــت توزیع نیروی برق اســتان هرمزگان از ثبت 
رکوردهای جدید مصرف برق دراین استان خبر داد.مهندس 
محمد کریمی با دعوت از اقشار مختلف مردم برای صرفه جویی 
بیشتر اظهار داشت : هرمزگان شاخص های جدیدی از مصرف 
برق را ثبت کرد ، 2۰۵ مگاوات بیشتر ازپیک سال گذشته برق 

مصرف شده است.

 در مجمع عمومی عادی سالیانه سهامداران 
فولاد کاوه جنوب کیش )سهامی عام( تصویب شد؛

 تقسیم 1630 ریال سود سهام 
در مجمع فولاد کاوه جنوب کیش 

)سهامی عام(
 تقسیم 80 درصد سود محقق شده میان سهام داران کاوه

 تولید پایدار، سودآوری و توسعه 
 متوازن با رعایت منافع شرکت و سهامداران 

استراتژی فولاد کاوه جنوب کیش است
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 شرکت پالایش نفت آفتاب؛ 
واحد نمونه صنعتی
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ایجاد پارک صنعتی در قشم
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آمادگی نفت آفتاب برای گسترش 
  2تعاملات با بانک رفاه

 تاکید مدیرعامل منطقه آزاد کیش 
بر توسعه فعالیت های درآمدزا
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 منطقه ویژه خلیج فارس؛ 
پیشران اقتصاد جنوب کشور
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دنیای اقتصــاد- بندرعباس-شــهرداربندرعباس گفت: 
بندرعباس ظرفیت های بســیار زیادی برای پیشرفت دارد. 
مهدی نوبانی درمراسم تجلیل از شهرداران سال های دور و 
نزدیک شهر بندرعباس با تسلیت فرا رسیدن ایام سوگواری 
ابا عبدالله الحسین  تجلیل از شهرداران را یک وظیفه عنوان 
کرد و گفت :در سالهای دور و نزدیک شهرداران زیادی در این 
شهر فعالیت داشته اند و برای توسعه وپیشرفت بندرعباس 
بسیارکوشیدند. بسیاری از زیر ساخت های شهر بندرعباس 
نتیجه ی کار و تلاش شــهرداران این شــهر اســت. نوبانی 
با تاکید بر اســتفاده از تجربه شهرداران شــهر بندر عباس 
افزود:بندرعباس ظرفیت های بسیار زیادی برای پیشرفت 
دارد و راه های نرفته زیادی هست که باید طی شود و قطعا با 
همراهی شورای اسلامی شهر بندرعباس این مهم به لطف 
پروردگار محقق خواهد شــد. در جشــن عیدانه پروژه های 
شهرداری بندرعباس نزدیک به ده پروژه کلنگ زنی و افتتاح 
شد که این اتفاق نشان از پویایی و همکاری خوب شورای شهر 
و شهرداری بندرعباس دارد. نوبانی با اشاره به روز دهیاری ها و 
شهرداری ها اظهار کرد: شهرداری ها و دهیاری ها، نمونه ویژه 
همکاری و همدلی مردم در عرصه خطیر مدیریت شهری و 
روستایی هستند و مجموعه شهرداری به عنوان بزرگ ترین 
نهاد اجتماعی خدمات رسان حوزه شهری، نقش آفرین اصلی 
توسعه شهری، آبادانی سرزمین و توسعه اجتماعی شهر است.

مدیریت شهری، سخت و پیچیده  
صفــر صادقی پــور مدیر کل امور شــهری  و شــوراهای  
استانداری هرمزگان با اشاره به ویژگی های شاخص مهدی 
نوبانی، شهردار بندرعباس گفت: برخی از شهرداران انتقاد 
می کنند که ویرانه ای را تحویل گرفتند یا معتقدند که پیش از 
ما کاری نشده است و به راستی منش آقای نوبانی این نبوده 
،بلکه شخصیت او، احترام و تجلیل از بزرگانی بوده که سالیان 
سال در گستره تاریخی شهر بندرعباس یکی از شهرهای 
بزرگ ایران فعالیت کردند.وی تأکید کرد: کار در شهرداری ها 
واقعاً کار بسیار سختی است یعنی مدیریت شهری در ایران 
بسیار سخت و پیچیده شده و تراکم های شهری بسیار زیادی 
را مواجه هســتیم و این موضوع دلایــل متعددی می تواند 
داشته باشد که من خیلی اجمالی چند مورد از آن را عرض 
خواهم کرد: من اعتقاددارم ذاتاً کار شهرداری ها در تضاد با 
منافع مردم است و به طور مثال زمانی پروانه ساختمانی صادر 
می کنیم مردم یک مقدار از دادن پول ناراحت هســتند اما 
درواقع به نفع خود مردم است.صادقی پور افزود: اگر اعتماد 
مردم به سیستم مدیریت شهری و شهرداری های ما بیشتر 
شود، باعث بالا رفتن اعتماد به نظام و حاکمیت می شود و 
برعکس این قضیه هم ممکن است اتفاق بیافتد، پس قطعاً 
اعتماد عمومی و جلب مشــارکت مــردم در حوزه مدیریت 

شهری بسیار مهم و تأثیرگذار است. 

بهره گیری از تجربه شهرداران  
مصیب نظری رییس شورای اسلامی شهر بندرعباس 
نیز دراین مراسم با تسلیت ایام سوگواری امام حسین)ع(، 
تجلیل از شهرداران شهر بندرعباس را یک سنت نیکو و 
پسندیده عنوان کرد و گفت : در زمان شهرداران  گذشته   
شهر بندرعباس انبوهی از پروژه ها و کارها انجام شده و 
قطعا در آن موقعیت به واسطه سیاست های شهرداران 
اتفاقات و نحوه تکمیل پروژه ها و مدل چشم انداز شهر 
تفاوت هایی داشــته اســت که مدیریت شــهری فعلی 
می تواند با همفکری و همراهی شــهرداران ســال های 
گذشته به نتایج مطلوبی برسد در واقع انتقال تجربه ها 
اتفــاق بیفتد.رییس شــورای شــهر بندرعبــاس ادامه 
داد:خرد جمعی کــه برآیند آن در شــورای شــهر دیده 
می شود می تواند در بدنه شهرداری هم اتفاق بیفتد که 
علاوه  برحل مشــکلات به صورت آنی ،اتاق فکر و تولید 
ایده و تعریف پروژه ها برای شــهر در همه ی ابعاد باشد 
و تجربه شــهرداران می تواند به این موضوع کمک کند 
تا چالش های کمتری را در مســیر پیشرفت شهرداشته 
باشیم این روند که شورای شهر و شهرداری از گذشته تا 
امروز طی کرده اند فقط گذشت زمان نیست بلکه کوهی 
از تجربه و تخصــص و دانش را با خود بــه همراه دارد که 

می تواند پتانسیل خوبی برای توسعه امروز شهر باشد.

شهرداران چه گفتند  
در این مراسم احمدســایبانی ،مسعوددالمن،شریف 
شریفی نژاد،عبــاس امینی زاده و محمدجوادســلطان 
زاده از شــهرداران ســال های دورو نزدیــک بندرعباس 
پیرامون مسایل و وظیفه شهرداری ها و مدیریت شهری در 
گذشته و اکنون مطالبی بیان نمودند و شرایط گذشته و 
امروزمدیریت شهری را مورد مقایسه قرار دادند. همچنین 
از زحــمات و  تلاش های مهــدی نوبانی شــهردار فعلی 

بندرعباس قدر دانی نمودند.در این مراسم که به همت 
مرکز اســناد تاریخی شــهرداری و مدیریــت ارتباطات و 
اموربین الملل برگزار شــد به مناســبت روز قلم از کتاب 
تاریخچه آب و آبرسانی اســتان هرمزگان اثر علی کمالی 
زاده رونمایی شــد.در بخش پایانی مراســم از شهرداران 
سال های گذشته شهر بندرعباس ،مدیران فعلی مناطق 
 چهارگانه شهری و روســای 12 ناحیه شهری بندرعباس 

تجلیل شد.

شهری

 نقش آفرینی هرمزگان 
در آینده صنعتي کشور

استان هرمزگان به دلیل شرایط خاص جغرافیایی 
وهمجواری با خلیج فارس و دریای عمان ودسترسی 
به دریاهــای آزاد همــواره مورد توجــه ارکان نظام و 
دولتمردان قرارداشــته اســت.این موقعیــت ویژه، 
ازاســتان هرمزگان سرزمین فرصت هــای طلایی 
ساخته است.حمل ونقل دریایی،صادرات و واردات 
،ترانزیت کالا وبه عبارتی عملیات بندری،پیشینیه این 
استان ساحلی بوده به طوری که اقتصاد ایران به آن 
گره خورده است.فارغ ازتجارت دریایی کشورازطریق 
بنادراستان به ویژه بندرشهیدرجایی،استان هرمزگان 
درآســتانه یک جهــش صنعتــی قراردارد.آمارهای 
اخیرارائه شده ازسوی مسئولان استانی درمراسم ها 
وبرنامه های مختلف دهــه تولید و تجارت، نشــان 
ازنقش آفرینی این استان درآينده صنعتي کشوردارد.

اجرای طرح های مختلف صنعتی ومعدنی درگوشه 
و کناراین اســتان،هرمزگان را به کارگاه سازندگی 
ومکانی امن برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی 

تبدیل کرده است.
فولادسازان درمنطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس،با 
اجرای طرح های توسعه ای به دنبال تبدیل استان 
هرمزگان به قطب تولید فولاد کشورهستند.درفولاد 
کاوه جنوب کیش پروژه های متعدد توسعه ای ازجمله 
پروژه احداث مدول C احیاء مســتقیم، توسعه سبد 
محصولات و تولید گریدهای با ارزش بالاتر دردست 
اقدام اســت.کارخانه صبا فولاد خلیج فارس هم در 
طرح های توســعه ای افزایش ظرفیت تولید بریکت 
گــرم را در دســتورکاردارد.اجرای پروژه های نفتی 
درپالایشگاه های بندرعباس،مهرخلیج فارس،مکران 
جاســک،نفت ســتاره خلیــج فارس،احــداث 
پتروپالایشگاه شهید سلیمانی، شیشه فلوت هرمز 
تولید شیشه های رفلکس، شرکت پاسارگاد کربنات 
سدیم تولید کربنات سدیم سبک و سنگین، تولید 
آهن اسفنجی ستاره سیمین هرمز،  آغازفرایند تولید 
شرکــت روی بندرعباس، رونق ســاخت و تعمیرات 
کشتی درایزوایکو، افزایش تولید هیدروکربن های 
سبک و سنگین، بهره برداری از ۶ شهرک صنعتی، 
ایجاد شــهر صنعتی فولاد نوین و شهرشیشــه تنها 
بخشی ازطرح ها و پروژه هایی است که درجای جای 
این استان در حال اجرا اســت که بدون تردید با به 
ثمررســیدن این طرح ها و طرح و پروژه های دیگری 
که در برنامه دولت و بخش خصوصی قراردارد شاهد 
جهش اقتصادی استان هرمزگان وتاثیرگذاری این 

استان درآينده صنعتي کشورخواهیم بود.

 شرکت پالایش نفت آفتاب؛ 
واحد نمونه صنعتی 

شرکت پالایش نفــت آفتاب با افتخــار درهمایش 
تجلیل از صنعتگران و معدنــکاران نمونه هرمزگان، 
به عنوان واحد نمونه صنعتی شهرستان بندرعباس 
معرفی و مورد تقدیر قرار گرفت.در همایش تجلیل از 
صنعتگران و معدن کاران نمونه هرمزگان که استاندار، 
نماینده ولی فقیه، نماینده مردم درمجلس، فرمانده 
سپاه امام سجاد )ع(، رئیس سازمان صنعت،معدن و 
تجارت استان و برخی مدیران هرمزگان حضورداشتند 
شرکت پالایش نفت آفتــاب به عنوان صنعتگرنمونه 
بندرعباس معرفی و تجلیل شــد. مهنــدس امین، 
به عنوان نماینــده شرکت پالایش نفــت آفتاب، لوح 
سپاس و تندیس واحدنمونه صنعتی را دریافت کرد.
درمتن ایــن لوح که به امضای دوســتی اســتاندار و 

قاسمی رئیس سازمان صمت رسیده، آمده است:
جناب آقای محمد مهدی دوستی

مدیریت محترم شرکت پالایش نفت آفتاب
سرمایه پایدار و ماندگار هر قوم و ملتی دســترنج 
اوست که جز با کار و تلاش فعالان تولید، صنعتگران 
و معــدن کاران آن ملت بدســت نمی آیــد. به یقین 
دســت های پر توان این عزیزان است که چرخ های 
اقتصاد میهن اســلامی و عزیزمــان را می گرداند و 
افق های روشــن را در جهت رســیدن به استقلال و 
خودکفایی مســیر می سازد.در ســالی که از سوی 
مقام معظم رهبری)مدظله العالی( ســال “جهش 
تولید با مشارکت مردم” نامگذاری شده است. ضمن 
گرامی داشت روز ملی صنعت و معدن، انتخاب شما 
به عنوان واحد نمونه صنعتی شهرستان بندرعباس 
در سال 14۰2 که تبلور تلاش، موفقیت و مدیریت 
به جای جناب عالی اســت را تبریک عرض نموده و 
امید است با تکیه بر توان ملی و بومی و با بهره گیری از 
تجربیات و همه ظرفیت ها و فرصت های فراهم شده 
در حوزه صنعت و معدن، شاهد رفع موانع موجود بر 
سر راه تولید و رونق شکوفایی، اقتصادی روز افزون 
باشیم. سعادت، سلامت، عزت و سربلندی را برای 
همه خدمتگذاران نظام جمهوری اسلامی ایران، از 

درگاه خداوند منان آرزومندم.

شهرداربندرعباس:

 بندرعباس ظرفیت های بسیار زیادی 
برای پیشرفت دارد

جلسه مشترک محمد مهدی دوســتی، رئیس هیئت مدیره شرکت پالایش نفت آفتاب، با اسماعیل لله گانی، 
مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره بانک رفاه کارگران برگزار شــد.دراین نشست که به میزبانی بانک رفاه کارگران 
برگزار گردید، درباره گسترش تعاملات و مشارکت های دو جانبه در سال 14۰3 گفت وگو شد.مسئولان ارشد شرکت 
پالایش نفت آفتاب گزارشی از فعالیت ها و پروژه های جاری این شرکت ارائه کردند و بر لزوم حمایت بانک رفاه از صنایع 
و افزایش همکاری ها تأکید کردند. همچنین به فرصت های همکاری در زمینه های مختلف اشاره و آمادگی شرکت 
پالایش نفت آفتاب برای گسترش همکاری های دوجانبه اعلام شــد.در ادامه نشست، طرفین درباره راهکارهای 
افزایش همکاری های متقابل در سال پیش رو تبادل نظر کردند و به موضوعاتی همچون فرصت های سرمایه گذاری 
مشترک پرداختند.گفتنی است، با ایجاد بسترهای مناسب و بهره گیری از فرصت های موجود، امکان تعاملات و 

مشارکت های بیشتر در زمینه های مختلف بین شرکت پالایش نفت آفتاب و بانک رفاه کارگران فراهم خواهد شد.

 آمادگی نفت آفتاب 
برای گسترش تعاملات با بانک رفاه

دنیای اقتصاد- بندرعباس-حجت الاسلام والمسلمین محمد عبادی زاده نماینده ولی فقیه در 
استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس با همراهی احسان دشتیانه مدیرعامل شرکت صبا فولاد 
خلیج فارس و جمعی از معاونین و مدیران این شرکت از کارخانه صبا فولاد خلیج فارس بازدید کرد.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس ضمن بازدید از بخش های مختلف 
کارخانه صبا فولاد خلیج فارس، با کارکنان و کارگران این مجموعه دیدار و گفت وگو کرد.در ادامه 
نیز نشستی با حضور نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس، مدیرعامل 
و جمعی از معاونین و مدیران شرکت صبا فولاد خلیج فارس برگزار و در این نشست گزارشی در 
خصوص عملکرد و فعالیت های این مجموعه از سوی مدیرعامل این شرکت ارائه شد.حجت 
الاسلام والمسلمین عبادی زاده نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس 

نیز در این نشســت ضمن قدردانی از اقدامات خوب شرکت صبا فــولاد خلیج فارس از جمله 
رقم زدن رشد قابل توجه تولید، این موفقیت ها را حاصل نگاه خوب و تلاش های گسترده همه 
کارکنان و کارگران این شرکت و ترسیم چشم انداز مطلوب برای این مجموعه دانست.همچنین 
پس از برگزاری نماز جماعت ظهر و عصر به امامت نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان و امام 
جمعه بندرعباس با حضور کارکنان شرکت صبا فولاد خلیج فارس، مراسم عزاداری ایام محرم و 
شهادت حضرت اباعبدالله الحسین "علیه السلام" با سخنرانی، ذکر مصیبت و روضه خوانی 
برگزار گردید.گفتنی است؛ شرکت صبا فولاد خلیج فارس نخستین تولید کننده بریکت گرم آهن 
اسفنجی )HBI( در ایران است که در منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس 

در بندرعباس قرار دارد.

امام جمعه بندرعباس،موفقیت های  شرکت صبا فولاد خلیج فارس راستود

محمدخداکریمی
خبرنگار
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ویژه نامه تیرماه 1403 فولاد

رشد کمی و کیفی فولاد کاوه   
مدیرعامل شرکت فولاد کاوه جنوب کیش باقدردانی از تلاش های تیم 
مدیریتی سابق گفت: آنچه امروز به عنوان گزارش عملکرد فولاد کاوه در 
سال مالی 14۰2 قرائت می شود حاصل تلاش و از خود گذشتگی شبانه 
روزی سرمایه انسانی این مجتمع بزرگ صنعتی است. دکتر جواد حاتمی 
با قرائت گزارش عملکرد شرکت، اظهار داشت: شرکت فولاد کاوه جنوب 
کیش در سالی که گذشــت اقدامات مهمی در راستای ارتقاء بهره وری، 
توسعه متوازن، رشد تولید و فروش، توانمندسازی نیروی انسانی، ایفای 
نقش مســئولیت های اجتماعی و شــفافیت درعملکرد انجــام داده که 
شاخص ها نشان دهنده رشد کمی و کیفی مطلوب نسبت به مدت مشابه 

سال قبل است.

رشد 2/3 درصدی تولید شمش   
دکتر حاتمی با اشــاره به دســتاوردهای شرکــت فــولاد کاوه جنوب 
کیش گفت: علی رغم محدودیت های اعمال شــده در تأمین برق و گاز، 
سختی های موجود در مســیر صادرات و انتقال ارز حاصل از صادرات و 
واردات مواد اولیه و قطعات یدکی به داخل کشــور، درسایه تلاش شبانه 
روزی سرمایه انسانی و حمایت سهام داران و ذی نفعان، این شرکت در سال 
14۰2 توانست با تولید یک میلیون و ۵79 هزار تن شمش فولادی، رشد 

2/3 درصدی نسبت به سال 14۰1 را به ارمغان آورد.
وی با اشاره به شعار سال 14۰3 و لزوم توجه به جهش تولید در این سال 
که همواره مورد تاکید مقام معظم رهبری بوده است،خاطرنشــان کرد: 
مجموعه مدیریت فولاد کاوه جنوب کیش طبق رسالت و وظیفه خود وهمت 
والای سرمایه انسانی، با افتخار می کوشد تا در سال جاری نیز با بهره مندی 

از تجربیات و نظرات ارزشمند ســهامداران و همچنین تلاش و پیگیری 
نیروی انسانی در جهت تثبیت برند، خط ارزش و افزایش ثروت سهامداران 
و جهش تولید حرکت نمایــد. مدیر عامل فولاد کاوه با اشــاره به افزایش 
سرمایه های صورت گرفته در سنوات قبل، سرمایه شرکت را 32 هزار میلیارد 
ریال اعلام کرد و افزود: این سرمایه شامل 32 میلیارد سهم به ارزش اسمی 
هر سهم 1۰۰۰ ریال است.شرکت گســترش صنایع معدنی کاوه پارس 
)سهامی خاص( با در اختیار داشتن بیش از ۵3 درصد از سهام، بزرگ ترین 
سهام دار شرکت فولاد کاوه جنوب کیش است. دکتر حاتمی اضافه کرد: 

در حال حاضر میزان سهام شناور این شرکت بیش از 21 درصد است.

سهم فولاد کاوه از تولید بیلت کشور   
دکتر حاتمی همچنین گفت: فولاد کاوه جنوب کیش با تولید بیش 
از یک میلیون و ۵79 هزار تن بیلت در سال 14۰2، بالغ بر 7/7 درصد 
از بیلت کشور را تولید نموده است. وی در خصوص آمار فروش نیز بیان 
داشت: فولاد کاوه جنوب کیش در سال 14۰2 بیش از یک میلیون و 
۵87 هزار تن بیلت و بیش از 129 هزار تن آهن اسفنجی در بازار های 
داخلی و صادراتی به فروش رســانده که در مجموع شرکت توانســته 
است بالغ بر 333 هزار 941 میلیارد ریال فروش به ثبت برساند. ارزش 
صادرات فولاد کاوه جنوب کیش در سال 14۰2 بالغ بر 22۶ میلیون 
دلار بوده که در صورت حمایت دولت و اصلاح قوانین صادراتی و تأمین 
انرژی می توانیم شاهد ارزآوری و خلق ارزش بیشتر توسط این مجتمع 

عظیم تولیدی باشیم.

رشد 93 درصدی سودآوری   
وی عملکرد مالی فولاد کاوه جنوب کیش درســال 14۰2 را شفاف و 
رضایت بخش عنوان کرد وافزود: دراین سال درآمد عملیاتی شرکت، نسبت 
به دوره قبل شاهد رشد 47 درصدی و سود عملیاتی رشد 89 درصدی را 
نشان می دهد.ســود خالص نیز از حدود 33 هزار 777 میلیارد ریال در 
سال 14۰1 به حدود ۶۵ هزار 1۶7 میلیارد ریال در سال 14۰2رسیده 
که حاکی از رشد 93 درصدی سود خالص شرکت در سال مالی 14۰2 

بوده است.

رویکرد شرکت، افزایش راندمان تولید پایدار  
مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش با بیان اینکه سال 14۰2 پروژه ها و 
طرح های بزرگ برای توسعه متوازن و افزایش راندمان تولید پایداردرفولاد 
کاوه افتتاح شده، افزود:شرکت فولاد کاوه جنوب کیش به پشتوانه سرمایه 
انسانی جوان و متخصص خود پروژه ها و طرح های بزرگی را در سال 14۰2 
افتتاح نمود که برخی از این پروژه ها و طرح های توسعه ای مانند: افزایش 
تعداد کولینگ تاورهای احیاء مستقیم، احداث مخزن 17 هزار مترمکعبی 
و ایستگاه پمپاژ، ســیلوهای ذخیره آهک با ظرفیت 14۰۰ تن، افزایش 
ظرفیت انتقال خطوط انتقال آهن اسفنجی C11 و C15 و تزریق اکسیژن 
به مدول A احیاء مستقیم هم اکنون مورد بهره برداری قرار گرفته و نقش 

بسزایی در افزایش راندمان تولید داشته است.

اجرای طرح های توسعه ای   
دکتر حاتمی با اشاره به پروژه بزرگ احداث مدول C احیاء مستقیم 
شرکت تصریح کرد: بزرگترین پروژه در دســت اقدام فــولاد کاوه پروژه 
احداث مدول C احیاء مستقیم است که این پروژه تا 23 خرداد ماه سال 
جاری پیشرفتی بیش از 3۶ درصد داشته است. وی با تاکید بر اهمیت 
و ضرورت اجرای این پروژه گفت: با برنامه ریزی ها و پیگیری های انجام 
شده با جدیت به دنبال تسریع در روند اجرایی این پروژه به عنوان جدی 
ترین مطالبه سهامداران در سال 14۰3هستیم.دکترحاتمی با اشاره 
به برنامه های توسعه ای شرکت اظهارداشت: امسال پروژه هایی مانند؛ 

شارژ مکانیزه گندله، تکمیل پروژه فرآوری سرباره، احداث فاز دوم تصفیه 
خانه صنعتی، احداث پروژه دفع پساب سایت شیرین سازی آب، ایجاد 
سرویس های جانبی و یوتیلیتی متمرکز به منظور کاهش ریسک های 
فرآیندی و استمرارتولید، راه اندازی و بهره برداری از پروژه تولید بریکت 
سرد، توسعه پست برق GIS، انجام مطالعات و پروژهای زنجیره ارزش 
فولاد، توسعه سبد محصولات و تولید گریدهای با ارزش بالاتر، پروژه های 
توانمدسازی سرمایه انسانی و طبقه بندی مشاغل، بهره گیری ازهوش 
مصنوعی جهت هوشمندســازی فرآیندها و تحول دیجیتال شرکت و 
ایفای نقش مسئولیت های اجتماعی و توسعه اقدامات زیست محیطی 

در دستور کار قرار دارد.

 استراتژی فولاد کاوه جنوب کیش  
مهندس مجید ناصرمدیرعامل هلدینگ گسترش صنایع معدنی کاوه 
پارس و رئیس هیئت مدیره فولاد کاوه جنوب کیش نیز در پاسخ به پرسش 
سهامداران در خصوص برنامه های هلدینگ کاوه پارس و فولاد کاوه جنوب 
کیش درحوزه تکمیل زنجیره فولاد و خرید گندله گفت: با توجه به اهمیت 
تولید پایدار و ســودآوری در فولاد کاوه جنوب کیش بــا توجه به افزایش 
هزینه های حمل مواد اولیه، استراتژی و نگاه ما تولید پایدار،سودآوری و 
توسعه متوازن با رعایت منافع شرکت و سهامداران است. وی ادامه داد: در 
بلندمدت باتوجه به حجم عظیم سرمایه گذاری انجام شده در تکمیل زنجیره 
ارزش شرکت اولویت ما حفظ و بهبود روند تولید و سودآوری درشرکت فولاد 
کاوه جنوب کیش است، لذا اولویت و اهتمام هلدینگ کاوه پارس و شرکت 
فولاد کاوه جنوب کیش تسریع در روند احداث مدولC احیاء مســتقیم 
و بهره برداری از کارخانه گندله ســازی ۵ میلیون تنی خواف است، اما با 
توجه به هزینه های حمل مواد اولیه در کوتاه مدت برای پاسداشت منافع 
شرکت و ســهامداران اســتراتژی ما تأمین مواد اولیه با پایینترین هزینه 

حمل خواهد بود.

تعیین سود سهام   
در پایان جلسه مجمع، مهندس ناصر به عنوان رئیس مجمع، ضمن 
تشکر از حمایت سهامداران و تلاش نیروی انسانی شرکت فولاد کاوه در 
سال 14۰2 گفت: پیشنهاد هیئت مدیره در خصوص تعیین سود سهام 
برای سال مالی منتهی به 29 اســفند 14۰2، 8۰ درصد است و بر این 
اساس سود سهام به ازای هر سهم مبلغ 1۶3۰ ریال سود معین گردید که 
با تأیید سهامداران مصوب شد. همچنین صورت های مالی منتهی به 29 

اسفند 14۰2 نیز به تصویب مجمع رسید.

تجلیل از ۲۷ نمونه صنعتی و معدنی  
استان هرمزگان

دنیــای اقتصــاد- بندرعباس- محمــد خداکریمی- 
اســتاندار هرمزگان گفت: دردولت سیزدهم 7 شهرک 
صنعتی در اســتان به بهره برداری رســید وسه شهرک 
صنعتی دیگر هم تا دهه فجر امسال راه اندازی می شود.

مهدی دوستی درمراســم تجلیل از نمونه های صنعت 
و معدن اســتان افــزود: دراین مــدت صــادرات کالا از 
یک میلیارد و ششــصد میلیــون دلار به ســه میلیارد و 
32۰ میلیون دلار افزایش یافته اســت.حجت الاسلام 
والمســلمین محمد عبــادی زاده نماینــده ولی فقیه 
دراســتان نیزدراین مراســم گفت: بازنگری در قوانین 
تجارت ضروری اســت و صنعتگران با ارتباط بیشــتر با 
نماینده های مجلس مشکلاتشان را بازگو کنند.همچنین 
خلیل قاسمی رئیس سازمان صمت هرمزگان افزود: در 
دولت سیزدهم، تولیدات صنعتی استان از 1۶میلیون 
تن به 2۶ میلیون تن افزایش یافته است. درحوزه معدن 
نیز تولیدات این حــوزه از 34 میلیون تن به ۵4 میلیون 
تن رسیده است. درحوزه اکتشافات معادن، قریب به 3۵ 
هزارکیلومترمربع مساحت استان پیگیری و مطالعات 
معدنی صورت گرفته اســت. وی همچنین از رشد 14 
درصدی صدورجوازهای تاســیس در دولت ســیزدهم 
درقیاس بــا دولت قبل خــبر داد و گفــت: 182۰ فقره 
جواز برای ایجادوتوسعه کارگاه های صنعتی صادرشده 
است.وی ادامه داد: با رشــد ۶4 درصدی فرصت های 
شغلی ایجاد شده در دولت سیزدهم در قیاس با دولت 
قبل، ۶38۵4 فرصت شــغلی جدید ایجادشده است.

این مســئول از کســب رتبه ســوم در سرمایــه گذاری 
جوازتاسیس های صنعتی صادره در سال 14۰1 ،کسب 
رتبه نخست درسرمایه گذاری جوازتاسیس های صنعتی 
صادره 14۰2و کسب رتبه دوم جوازتاسیس های صنعتی 
صادره درسال 14۰3 خبر داد.قاسمی اضافه کرد:دراین 
دولت مجوز بیش از یکهزار و 8۰۰ طرح سرمایه گذاری 
صادرشده است. تولیدات صنایع فعال استان نیزاز2۰ 
میلیون تُن درابتدای دولت سیزدهم به 2۶ میلیون تن 
افزایش یافته است. به گفته رئیس سازمان صمت، رشد 
۶7 درصدی ســاخت و تعمیرات کشــتی،آغاز ساخت 
چهار واحد تولید شیشه و کربنات با پیشرفت 1۰ تا ۶۰ 
درصدی، افتتاح یک میلیون تن ظرفیت تولید کنسانتره 
آهن هماتیت ،راه انــدازی 3۶ واحد معدنی جدید و راه 
اندازی 199 واحد صنعتی جدید نیزدر دولت سیزدهم 
انجام شده است. دراین مراســم از 27 نمونه صنعتی و 

معدنی هرمزگان تجلیل شد.

هدف دولت ها از ایجاد مناطــق ویژه اقتصادی در   
کشور چه بوده؟ پس از گذشت نزدیک به سه دهه از 
عمر منطقه ویژه اقتصادی  خلیج فارس، روند فعالیت 

این منطقه را چگونه ارزیابی می کنید؟
مناطــق ویــژه اقتصــادی محدوده هــای جغرافیایی 
مشخصی در مبادی ورودی و خروجی کشور هستند که 
به منظور جذب سرمایه های خارجی و داخلی و همچنین 
ایجاد بستر مناسب برای فعالیت های صنعتی، تولیدی و 
تجاری، با هدف افزایش صادرات کالا و ارائه بهینه خدمات 
جهت حضور فعال در بازارهای منطقــه ای و بین المللی 
ایجاد شده اند. تمرکز اصلی در این مناطق بر ساده سازی 
فرایندهای تجاری اســت، به همین دلیل در این مناطق 
قوانین مبادلاتــی آزادانه تر، معافیت هــای گوناگون در 
تعرفه ها و عوارض گمرکی و تشریفات ارزی ساده تری نسبت 

به سرزمین اصلی حاکم است.
به طورکلی مناطــق ویــژه اقتصادی بــا متمرکزکردن 
امکانات و زیرساخت های موردنیاز برای فعالیت صنایع و 
انجام فرایندهای تجاری، مزیت های نسبی مهمی را برای 
توســعه صنایع و فعالیت  آن ها فراهم می آورند و در طول 
چند دهه گذشته، شمار زیادی از کشورهای جهان، ایجاد 
مناطق ویژه اقتصادی را با هدف فراهم آوردن زیرساخت 
و بستر مناسب برای توسعه تجارت و رشــد اقتصادی در 
دســتور کار قرار داده اند. اولین مناطــق ویژه اقتصادی و 
تجاری جهان در کشورهای آســیایی در بوته آزمایش قرار 
گرفتند و با توجه به تأثیرات شگرف آن ها در تسهیل و بهبود 
فرایندهای تجاری و صنعتی، این مهم به الگوی جدیدی در 
رشد اقتصادی کشورها تبدیل شد. امروزه مناطق ویژه پلی 
میان اقتصاد ملی و بین المللی تلقی می شوند که با جذب 
سرمایه گذاری های مســتقیم داخلی و خارجی پایه های 

اقتصاد و تجارت کشورها را تقویت می کنند.
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس 
نیز در بیش از سه دهه فعالیت خود خدمات بزرگی را عرضه 
داشته و امروز به یکی از قطب های اصلی صنعت فولاد و 
آلومینیوم ایران اسلامی تبدیل شده است و با اشتغال زایی 
برای بیش از 14 هزار نفر، پیشران اقتصاد جنوب کشــور 

به حساب می آید.
این منطقه ویژه اقتصادی چه نقشی  در رشد اقتصادی   

کشور و هرمزگان داشته است؟
نقش منطقــه ویــژه اقتصادی خلیــج فارس در رشــد 
اقتصادی کشور و هرمزگان ابعاد مختلفی دارد و نمی توان 
به ســادگی این نقش را در طول سالیان متمادی تشریح 
کرد؛ اما اگر به آمار تولید، صادرات، اشتغال زایی و جذب 
سرمایه ی داخلی و خارجی مــا نظر کنید متوجه جایگاه 
ویژه ی بزرگ ترین منطقه ویژه اقتصادی کشور می شوید. 
به عنوان مثال در سال گذشــته بیش از 8 میلیون و 91۰ 
هزار تن تولید انواع مواد معدنی را داشتیم و مجموع ارزش 
صادرات محصولات تولیدشده شرکت های فعال در منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در سال 
14۰2 به یک میلیارد و 7۰۶ میلیون دلار رســیده است. 
آمار وزنی فروش صادراتی محصولات توسط شرکت های 
صنعتی در این منطقه نیز در سال گذشــته به بیش از 4 

میلیون و 8۵ هزار تن رسید.
ما هــر روز رو به جلو حرکــت می کنیم و این مســئله را 
می توان در آمارهای تخلیه و بارگیری اسکله اختصاصی 
این منطقه در سال 14۰2 نیز مشاهده کرد که با رشد 7 
درصدی نسبت به سال پیش از آن به بیش از 13 میلیون تن 
رسیده است. باید اشاره کرد که میزان بارگیری محصولات 
معدنی توسط کشتی در یازده ماهه نخست سال 14۰2 

برابر با 2 میلیــون و ۶۰4 هزار تن بود که نســبت به مدت 
مشابه سال قبل رشــد قابل توجه 47/۵ درصدی داشته 
است و رکورد بی نظیری در خصوص عملکرد در این بخش 
به شمار می آید. تخلیه واگنی نیز در منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس در بازه زمانی یادشده به 3 میلیون و 89۵ تن 
رسید که رشــد 11/9 درصدی را نسبت به سال قبل از آن 
تجربه کرده است. علاوه بر این، تناژ بار واردشده به منطقه 
از طریق کامیون  نیز در بازه زمانی یادشده به بیش از یک 

میلیون و 291 هزار تن رسیده است.
منطقه ویژه خلیج فارس چه ویژگی ممتازی نسبت به   

سایر مناطق ویژه دارد؟
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس 
از موقعیت ممتازی به لحاظ دسترسی به آب های آزاد و انواع 
سیستم های حمل ونقل ریلی، جاده ای و دریایی برخوردار 
اســت، در ضمن وجود زیرساخت  های مناســب و دارای 
ظرفیت کافی، نقش تعیین کننــده ای در تحقق اهداف 
توسعه ای کشور ایفا کرده است. به طور کلی منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در سال های 
اخیر در جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی موفق بوده 
و توانسته است با ایجاد زیرساخت های مناسب و امکان 
برقراری ارتباطات بین المللی، نقش به ســزایی در رشــد 

صادرات غیرنفتی کشور داشته باشد.
منطقه ویژه خلیج فارس چه مزایایی را برای فعالیت   

صنایع ایجاد کرده است؟
علاوه بر زیرساخت های معمول، صنایع فعال در منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از امکان 
استفاده از معافیت های گمرکی برای واردات تجهیزات و 
مواد اولیه بهره مند می شوند و همچنین کالاهای ساخته 
شــده برای ورود به کشــور، به میزان ارزش افــزوده ایجاد 

شده، معافیت گمرکی خواهند داشت، در ضمن عملیات 
اخذ مجوز اشــتغال برای کارکنان خارجی نیز به سهولت 
انجام می شــود و امکان صادرات، ترانزیت، ترانشــیب و 
صادرات مجدد کالا در منطقه فراهم شده است؛ بنابراین 
تولیدکنندگان و سرمایه گذاران می توانند با استفاده از مزایا 
و تسهیلات منحصربه فردی که این منطقه ارائه می دهد، 

اهداف تجاری خود را محقق کنند.
آخرین وضعیت سرمایه گذاری ها در این منطقه ویژه   

چگونه است؟
در سال گذشته 9 قرارداد سرمایه گذاری به ارزش بیش 
از 7۵۰ میلیون دلار به امضا رســیده که پنــج برابر میزان 
هدف گذاری ما بوده است. قراردادهای جدید امضا شده 
در حوزه تولید ورق ضدزنگ، ورق گرم نــورد فولادی، رول 
ورق نورد گرم، گچ میکرونیزه، بتن آماده و... خواهد بود. در 
ضمن در حال حاضر 1۵ پروژه فعال زیرساختی در منطقه 
به ارزش ســه هزار و 2۰۰ میلیارد تومان در دســت اقدام 
است، همچنین 22 شرکت با سرمایه گذاری چهار میلیارد 
و 7۰۵ میلیون دلاری در منطقه فعالیت دارند که باید به این 
آمار، آمار ۵2 شرکتی که در حال ساخت و نصب تجهیزات 
هستند نیز اضافه کنیم که در مجموع سرمایه گذاری این 
شرکت ها نیز به دو میلیارد 313 میلیون دلار و دو میلیارد و 
47۰ میلیون یورو و چهارهزار میلیارد تومان با اشتغال زایی 

حداقل ۶ هزار نفر می رسد.
سال 1402 چه محصولاتی با چه حجمی از این منطقه   

ویژه صادرشد ؟میزان ارزآوری چقدر بوده است؟
مجمــوع ارزش صــادرات محصــولات تولیدشــده 
شرکت های فعال در این منطقه در ســال 14۰2 به یک 
میلیارد و 7۰۶ میلیون دلار رسیده است. آمار وزنی فروش 
صادراتی محصولات توســط شرکت های صنعتی در این 

منطقه نیز در سال گذشته به بیش از 4 میلیون و 8۵ هزار 
تن رسید. رشد چشــمگیر صادرات شرکت های فعال در 
این منطقه نشان می دهد که هدف گذاری ها و برنامه های 
ترسیم شده برای نقش آفرینی موثر منطقه ویژه اقتصادی 
صنایــع معدنی و فلزی خلیج فارس در راســتای کســب 

جایگاهی به مراتب مهم تر در مسیر تحقق هستند.
ورق، اسلب و بیلت فولادی، شمش آلومینیوم و بریکت 
آهن اسفنجی از جمله مهمترین محصولات صادراتی در 
منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس در سال 14۰2 بوده اند 
که این مســئله به وضوح نقش این منطقــه را در کاهش 
خام فروشی و تمرکز بر خلق ارزش از طریق توسعه صادرات 
محصولات نهایی نشان می دهد. علاوه بر این، تکمیل بودن 
زنجیره های ارزش در کنار وجود زیرســاخت های انرژی، 
حمل ونقل و ... منجر به کســب چنین دستاوردی شده 
اســت. بر اســاس آمارها، میزان صادرات ورق فولادی که 
بیشترین سهم از صادرات این منطقه را به خود اختصاص 
می دهد، در ســال گذشــته به بیش از ۵77 میلیون دلار 
رسید. گندله ســنگ آهن نیز پس از ورق فولادی دومین 
محصول صادراتی )به لحاظ وزنی( از منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس محســوب می شــود. در ســال گذشته تناژ 
صادرات این محصول برابر با 938 هزار تن بود و ارزآوری 
1۰1 میلیون دلاری به ارمغان آورد. تناژ صادرات اسلب و 
بیلت فولادی نیز در سال 14۰2 به ترتیب برابر با ۵77 هزار 
تن و 4۵8 هزار تن در سال 14۰2 بود و در مجموع بیش 
از ۵11 میلیون دلار ارزآوری به دنبال داشت. شمش روی، 
قیر فله و بشکه شده نیز از دیگر محصولات صادراتی توسط 
شرکت های فعال در منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس در سال گذشته هستند که مجموع ارزش 

صادرات آن ها به حدود ۶۶ میلیون دلار می رسد.

مدیرعامل منطقه ی ویژه اقتصادی خلیج  فارس در گفت وگو با دنیای اقتصاد مطرح کرد؛
منطقه ویژه خلیج فارس؛ پیشران اقتصاد جنوب کشور

دنیای اقتصاد بندرعباس- محمدخداکریمی- منطقه ی ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از جمله مناطق ویژه ی مهم 
اقتصادی کشور به شمار می رود . استقرارواحدهای صنعتی، معدنی و پتروشیمی در منطقه ی ویژه، دسترسی به آب های آزاد و راه آهن 
سراسری و نیز هم جواری با بندر شهیدرجایی این امکان را به سرمایه گذاران می دهد که از بیشترین امکانات و مزایا بهره مند شوند. 
منطقه ی ویژه اقتصادی خلیج فارس یکی از بزرگ ترین اسکله های تخلیه و بارگیری مواد فله معدنی )تا سقف ۱۲۰هزارتن( را در اختیار 
دارد که به شــرکت های مختلف در زمینه ی صادرات و واردات، خدمات لازم را ارائه می دهد. به مناسبت روز صنعت و معدن، گفت 

وگوی خبرنگارما با »محمدرضا پیرحسینلو« مدیرعامل منطقه ی ویژه اقتصادی خلیج  فارس را بخوانید.

دنیای اقتصاد- بندرعباس - مجمع عمومی عادی سالیانه سهام داران فولاد کاوه جنوب کیش )سهامی 
عام( برای سال مالی منتهی به ۲9 اسفندماه ۱4۰۲ با حضور اکثریت سهام داران حقوقی و حقیقی برگزار و 

صورت های مالی این شرکت به تصویب رسید.
مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام روز پنجشنبه، 3۱ خردادماه ۱4۰3  با موضوع استماع گزارش 
هیئت  مدیره و بازرس قانونی، تصویب صورت های مالی سال )دوره( مالی منتهی به ۲9 اسفندماه ۱4۰۲، 
انتخاب حسابرس و بازرس قانونی، انتخاب روزنامه کثیرالانتشار، تعیین حق حضور اعضای غیرموظف 
هیئت  مدیــره، تعیین پــاداش هیئت مدیره و ســایر موارد کــه در صلاحیت مجمع بــوده دربندرعباس 
برگزارشد. مجمع  عمومی با حضور بیش از 79 درصدی سهام داران و تمامی اعضای هیئت مدیره، نماینده 

سازمان بورس و بازرس قانونی رسمیت یافت.
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افزایش )کاهش(

درصدمبلغ
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57%73,133,71846,492,83126,640,887سود ناخالص 

89%77,601,36641,111,61836,489,748سود عملیاتی 

93%67,097,38734,729,73832,367,649سود قبل از کسر مالیات
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مقایسه سود در سال های 1401و 1402 شرکت 
میلیون ریالفولاد کاوه جنوب کیش)سهامی عام(
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(ارقام به میلیون ریال)درآمد عملیاتی شرکت 

)ارقام به میلیون ریال(درآمدهای عملیاتی

 در مجمع عمومی عادی سالیانه سهامداران 
فولاد کاوه جنوب کیش )سهامی عام( تصویب شد؛

 تقسیم 1630 ریال سود سهام 
در مجمع فولاد کاوه جنوب کیش 

)سهامی عام(
تقسیم 80 درصد سود محقق شده میان سهام داران کاوه

 تولید پایدار، سودآوری و توسعه متوازن با رعایت منافع شرکت و سهامداران 
استراتژی فولاد کاوه جنوب کیش است
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ضمیمه هفتگی استان هرمزگان

 donyaye.eghtesad.esf@gmail.com

صنعتویژه نامه تیرماه 1403

دنیای اقتصاد- بندرعباس-دکترسلمان ضربی، مدیرعامل مجتمع 
کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران می گوید:ایزوایکو یکی از قدیمی 
ترین مجتمع های صنعتی استان است و امســال نیم قرن از تولید در 
ایزوایکو را تجربه کردیم.اومعتقداســت: کشتی سازی صنعتی پایدار، 
اســتراتژیک و اشتغالزاســت و از این رو ایزوایکو نقش مهمی در ایجاد 
اشــتغال ایفا می کند.ضربی با اشــاره به اینکه در همه کشورها سعی 
شده این صنعت حفظ شود ادامه می دهد: آمریکایی ها در 1۰۰ سال 
گذشــته قانونی را تحت عنوان قانون جونز تصویــب کردند که صنعت 
کشتی سازی خود را حفظ کنند چرا که بر اساس این قانون، هرکشتی 
که بخواهد پرچم آمریکا روی آن نصب شود باید ساخت آمریکا باشد و  
بسیاری از کشورهای شرق آسیا نیز امروز سردمدار این صنعت هستند.

ثبت رکورد بی سابقه  
مدیرعامل ایزوایکو با بیان اینکه خوشــبختانه در جمهوری اسلامی 
ایران و در ســایه تلاش همه مدیرانی که در ایزوایکــو خدمت کرده اند 
امروز بزرگترین مجتمع تولید و تعمیر کشتی در خاورمیانه را دراختیار 
داریم می گوید: از جهاتی حتی شاید امکانات ما در دنیا بی نظیر باشد 
اما متاسفانه در سال های گذشته کم لطفی هایی در رابطه با سفارش 
کار ملــی به این مجتمع شــده اســت.او تاکید می کند:امروز شــاهد 
بیشترین ظرفیت تعمیر کشتی در ایزوایکو هســتیم .امروز می توانیم 
بگوییم از نظــر حجم تعمیراتــی که در ایــن مجتمع انجام می شــود 
ایزوایکو، دبی و عمان را نیز پشت سر گذاشته است و بیش از ۶۰ فروند 
کشتی بزرگ و کوچک در این مجتمع در حال تعمیر است که در تاریخ 
ایزوایکو سابقه ندارد.ضربی ادامه می دهد: در حال حاضر 2 جک آپ  
در درای داک ایزوایکو  در حال تعمیر است که از سازه های بسیار گران 
قیمت و منحصر به فرد اســت که در حفاری دریا و حفر چاه های نفتی 

و گازی استفاده می شــود و بیش از 1۰ فروند کشتی اقیانوس پیما در 
مجتمع ایزوایکو در حال تعمیر و بازسازی است.مدیرعامل بزرگترین 
زیرساخت صنایع دریایی کشورمی گوید: امروز کارفرمایان ایزوایکوباید 
برای سفارش کار درنوبت بمانند. خوشبختانه امروز ایزوایکو به جایی 

رسیده که می تواند خدمات خود را پیش فروش کند.

شاهکارایزوایکو درسازه های دریایی  
ضربی با اشاره به این نکته که در بخش ســازه های دریایی کارهای 
بسیار فوق العاده ای در ایزوایکو انجام شــده است،ادامه می دهد: ما  
بهترین پیمانکار شرکت نفت و گاز پارس بوده ایم و در سال های گذشته  
در پارس جنوبی رکوردهایی ثبت کرده ایــم. به عنوان مثال در فاز 14 
پارس جنوبی در یکی از پروژه ها در نصب سکو از زیر دریا به صخره ای 
برخورد کردیم که می توانســت پروژه را متوقف کند امــا همکاران ما با 
روش های ابتکاری خود  در کف دریا از داخل ســکو حفاری هایی روی 
صخره انجام دادند تا بتوانند پایه ها را نصب کنند.در فازهای 22 گانه 

پارس جنوبــی در آینده با افت فشــار مواجه  خواهیم شــد به این معنا 
که در چندســال آینده اگر اقدامات جبرانی انجام نشود با کمبود گاز 
در فصل زمســتان مواجه می شــویم از این رو درحال حاضر در تدارک 
سکوهای فشارافزا هستیم که بتوانیم فشــار لازم را  تامین کنیم. پروژه 
بسیار بزرگی اســت  و حجم این پروژه 2۰ میلیارد دلار است که شرکت 
ملی نفت تعریف کرده و در حال مذاکره هستیم که این پروژه در داخل 

کشور و ایزوایکو انجام شود.

آمادگی برای ساخت کشتی   
مدیرعامل ایزوایکو همچنین با اشــاره به ســن نــاوگان حمل و نقل 
دریایی تاکید می کند: ضرورت دارد در این بخش نیز بالغ بر 2۰ میلیارد 
سرمایه گذاری شود تا در ۵ سال آینده برای ساخت کشتی های جدید 
هزینه شود و ما در ایزوایکو برای انجام این پروژه نیز اعلام آمادگی کرده 
ایــم.اواز ایزوایکو به یک صنعت اشــتغالزا یاد می کنــد و می گوید:هر 
کشــتی می تواند به صورت مســتقیم 1۵۰۰ نفر را وارد بــازار کار کند  
پیش بینی می کنیم که در آینده نزدیک ایزوایکو درزمینه اشتغال زایی 
اقدامات مهمی انجام دهد که به مانند یک بمب خبری برای اســتان 
هرمزگان بازتاب بسیار خوبی در استان خواهد داشت.ضربی در ادامه 
با اشــاره به ابلاغ سیاســت های اقتصاد دریامحور از سوی مقام معظم 
رهبری ابرازامیدواری می کند؛ دولت آینده ومجلس جدیدی که شکل 
گرفته است به این سیاست ها که نقشه راه کشور است توجه ویژه داشته 
باشــند.مدیرعامل ایزوایکو تاکیدمی کند: یکی از اســتراتژی های ما 
این اســت که محور فعالیت های ایزوایکو را درسطح ملی مطرح کنیم 
چراکه صنعت کشــتی ســازی یک صنعت ملی  واســتراتژیک است و 
اگرچه ایزوایکو در استان هرمزگان واقع شده است اما یک صنعت ملی 

و پایداراست که امیدواریم نعمات آن برای مردم استان باشد.

مدیرعامل ایزوایکو: ایزوایکو، دبی و عمان را پشت سر گذاشت
توانمندی ایزوایکو در ساحل و دریا

درابتدامختصری ازشرایط گذشته و حال سیمان هرمزگان به   
عنوان یک صنعت مهم استان بیان کنید؟

سیمان هرمزگان واقع در 4کیلومتری جاده بندر خمیر به بندرلنگه 
و دارای دو خط تولید با ظرفیت هر خط سه هزار تن کلینکر در روز و 
مجموعا شش هزار تن کلینکر در سال در سالهای 137۶)خط یک( 
و 1378)خط دو(با هدف افزایش ظرفیت تولید سیمان در کشور و 
رفع محرومیت از منطقه محروم بندرخمیر توسط دولت جمهوری 

اسلامی ایران  احداث و راه اندازی شد.
در این ســال ها با لطــف خداونــد و همت و تلاش شــبانه روزی 
همکاران زحمت کش همواره از تولیدی برابر و بیشــتر از ظرفیت 
تعریف شده برخوردار بوده ایم در ســال 14۰۰و با تغیرات لازم  در 
تجهیزات، ظرفیت تولید را در خط دوم از ســه هزار به 3۵۰۰تن و 
این افزایش ســالیانه برابر 1۵۰هزار تن کلینکــر به ظرفیت اولیه) 

1/8۰۰/۰۰۰تن( اضافه و آن را به 1/9۵۰/۰۰۰ رسانده ایم.
میزان تولیدات روزانه و سالانه این کارخانه چقدراست؟  

ظرفیت تولید روزانه کوره های این شرکت ۶۵۰۰تن کلینکر در روز 
می باشد و ظرفیت تولید سیمان با این مقدار کلینکر حدود 7۵۰۰تن 

سیمان در روز و 2/2۵۰/۰۰۰ تن سیمان در سال می باشد.
 درسال1402 میزان تولیدات سیمان هرمزگان چه میزان   

بوده؟ ازاین میزان چه مقدار وارد بازار استان شده؟

در سال گذشته با توجه ناترازی کشــور و به تبع آن محدودیت ها 
و قعطی های اعمال شــده در تامین برق و گاز خط تولید  در سال 
مالی 14۰2میزان تولید سیمان 1.823.۰۵۰و در سال شمسی 
1.9۵2.12۰تن تولید داشته ایم که از این مقدار در بازار داخلی در 

سال مالی14۰2به میزان 1.772.21۶ تن بوده است. 
آیا محصولات تولیدی این کارخانه به خارج کشورهم صادرمی   

شود؟بازارهای هدف چه کشورهایی هستند؟ سال گذشته میزان 
صادرات چقدر بوده و چه میزان ارزآوری برای کشورداشته اید؟

در حال حاضر با رونق گرفتن صــادرات و حذف محدودیت های 
صادرات سیمان از سوی دولت صادرات به کشورهای حوزه خلیج 
فارس، آفریقا، هند و ... درحال انجام اســت و میــزان صادرات در 
سال 14۰2به میزان 84.۰۰۰تن به ارزش مالی 2.43۰.۰۰۰دلار 

بوده است.
 موانع و چالش های صنعت سیمان به ویژه سیمان هرمزگان در   

تولید وصادرات را بیان کنید؟
مهمترین چالش در تولید سیمان و کلینکرقطعی و محدودیت های 
مصرف برق و انرژی می باشــد.تحریم ها در تامین قطعات یدکی و 
هزینه های  مترتب اثرگذار بوده است. چالش های صادرات امسال 
زیاد شده و اقدام به صادرات بسیار سخت است چرا که یکی از آنها 
حذف تســهیلاتی بود که دولت برای صادرات در نظر گرفته بود و 

همچنین تعرفه ها و تخفیفات صادراتی بود. در سال جدید افزایش 
ارزش افزوده و حذف مالیات ها همچنین هزینه ده برابری انبارداری 
می توان نام برد چرا که برای هر تن کلینکر صادراتی با قیمت تمام 
شده 3۵۰هزار تومان بوده که بابت هر تن 8۰۰هزار تومان هزینه 
دریافت می کنند که عملا این صادرات به ضرر مجموعه اســت.از 
چالش های تولید نیز افزایش نرخ حامل هــای انرژی،قطعی گاز و 
محدودیت های مصرف برق در تابستان و افزایش نرخ آب مصرفی 

را می توان نام برد. 
هدفگذاری میزان تولید  درسال 1403چقدر خواهد بود به   

تفکیک نوع محصول؟ میزان صادرات؟
در ســال مالی 14۰3تولید ســیمان 2.۰۰۰.۰۰۰ تن و تولید 
کلینکر 2.۰۵۰۰۰۰ تن پیش بینی شده است که برای سهم بازار 
داخلی 1.8۰۰.۰۰۰تن و صادرات سیمان و کلینکر 4۰۰هزار تن 

می باشد.
میــزان ســرانه مصرف ســیمان درکشورچقدراســت؟   

درهرمزگان چه عددی اســت؟این اختلاف را چگونه ارزیابی 
می کنید؟

در حال حاضر سرانه مصرف سیمان ۶۵۰تا 7۰۰کیلو گرم به ازای 
هر نفر در کشور می باشد که استان هرمزگان با توجه به اینکه یک 
استان اقتصادی و صنعتی است سرانه مصرف سیمان بیش از یک 

هزار کیلوگرم می باشد.
 صنایع درتابســتان با محدودیت انرژی مواجه هستند این   

وضعیت را درسیمان هرمزگان چگونه مدیریت می کنید؟ 
در تابســتان با برنامه ریزی و همکاری و تعامل با شرکت توزیع و 
برق منطقه ای هرمزگان و با رعایت ســهمیه اعلامی از طرف آنها و 
انجام کارهای نظیر رعایت ســاعات اوج مصرف خدا شکر توانسته 
ایم نیاز بازار را تا کنون پاسخگو باشیم لکن متاسفانه حجم اعمال 
محدودیت ها رو به افزایش است و چنانچه نسبت به تولید انرژی بویژه 
در بخش برق سرمایه گذاری هایی صورت نگیرد نه تنها این صنعت 
بلکه صنایع دیگر نیز صدماتی خواهند دید. در این راستا و با توجه 
به ماده 1۶قانون جهش تولید دانش بنیان شرکت سیمان هرمزگان 
در حال انجام مطالعاتی جهت اجرای پروژه نیروگاه برق خورشیدی 
می باشد تا بتواند ضمن انجام مسئولیت های اجتماعی در این زمینه 

کمکی به حل مشکل کمبود برق نماید.
نقش سیمان هرمزگان در طرح های دولتی از جمله طرح ملی   

نهضت مسکن انکارناپذیراست،دراین خصوص توضیح دهید؟
سیمان به عنوان محصول استراتژیک و پایه در صنعت ساختمان 
و پروژه های عمرانــی در طرح ملی نهضت مســکن تعیین کننده 
می باشد. خمیر پایه سازندگی سیمان می باشد که بنا بر این تلاش 
سیمان هرمزگان در تامین ســیمان مورد نیاز پروژه ها از اولویت ها 

می باشد که برنامه ریزی های دقیق صورت گرفته است.
چشم   انداز تولید محصولات جدید را چگونه می بینید؟چه   

محصولات جدیدی به ســبد محصولات این کارخانه اضافه 
خواهدشد؟

هم اکنون شرکت سیمان هرمزگان در حال تاسیس شرکت دانش 
بنیان و فراهم کردن مرکز نوآوری سیمان هست که برای نخستین 
بار این مرکز در کشور راه اندازی خواهد شد از این طریق می توانیم 
نیاز جامعه و در کنار آن محصولات جدیــد را تولید و عرضه کنیم و 
در سال گذشته ســیمان آمیخته هیدرولیکی )سیمان پوزولانی( 
به سبد محصولات کارخانه اضافه شــد و در حال برنامه ریزی برای 

سیمان های مرکب در کارخانه هستیم.
سخن پایانی.  

در راستای حمایت واقعی از بنگاه های اقتصادی در سال جهش 
تولید و با مشارکت مردمی، ضرورت دارد وزارتخانه ها و سازمان های 

مرتبط اقدام عملی انجام دهند.

دنیای اقتصاد- محمد خداکریمی- شــرکت سیمان هرمزگان از صنایع مهمی اســت که در توسعه اقتصادی کشور و استان هرمزگان نقشــی بی بدیل دارد.این 
شرکت درسال های اخیر علیرغم تمام محدودیت ها توانسته همواره با تمام ظرفیت به رونق ساخت و ساز به ویژه اجرای طرح نهضت ملی مسکن کمک کند.

درهمایش روزصنعت ومعدن،سیمان هرمزگان به عنوان واحدنمونه معدنی استان معرفی وازمهندس منصورنجفی مدیرعامل این شرکت تجلیل شد.درحاشیه 
این مراسم،مدیرعامل شرکت سیمان هرمزگان در گفت وگویی به پرسش های خبرنگاردنیای اقتصاد پاسخ داد که درادامه می خوانید:

مهندس نجفی مدیرعامل شرکت سیمان هرمزگان ازموفقیت ها وچالش های پیش رو می گوید؛

 افزایش تولید و صادرات »سیمان هرمزگان« 
در سایه محدودیت ها



076 - 3232600

ضمیمه هفتگی استان هرمزگان

 donyaye.eghtesad.esf@gmail.com

ویژه نامه تیرماه 1403 صنعت

دنیای اقتصاد-محمد خداکریمی-عملیات اجرایی بزرگترین و پیشــرفته ترین کارخانه شیشــه فلوت کشوردرهرمزگان با برند شیشــه فلوت هرمز درغرب 
بندرعباس درحال اجرا است.احداث این کارخانه می تواند درجهش اقتصادی کشور و هرمزگان تاثیرگذارباشد. جزییات این پروژه ملی،چالش ها و مشکلات 

پیش رو احداث کارخانه شیشه فلوت هرمزرا از زبان مهندس سید رضا میرراشد مدیراین کارخانه درگفت و گوبا دنیای اقتصاد بخوانید:

مهندس میرراشد مدیرکارخانه  درگفت وگو با دنیای اقتصاد مطرح کرد؛

 شیشه فلوت هرمز
همگام با تکنولوژی روز دنیا 

چالش ها ومشکلات پیش روی کارخانه شیشه فلوت هرمز

هدف گروه صنعتی شیشه کاوه ازسرمایه گذاری   
وانتخاب استان هرمزگان وشهربندرعباس برای 
احداث کارخانه شیشه چه بوده؟این استان دارای 
چه مزایای متفاوت ســرمایه گذاری نســبت به 

سایرمناطق کشوراست؟
با توجه به مطالعات اولیه و دعوت مسئولین استان 
هرمزگان مبنی بر سرمایه گذاری تولید شیشه، احداث 
کارخانه فلوت شیشه هرمز در بهمن ماه 14۰1 با حضور 
مسئولین بلندپایه استان شروع شد. با توجه به اینکه 
گروه صنعتی شیشه کاوه در سراسر کشور کارخانه های 
تولید شیشــه دارد و جای آن در جنوب کشــورخالی 
بود،این گروه صنعتی تصمیم گرفت عملیات اجرایی 
کارخانه شیشه فلوت هرمز را جهت تامین شیشه استان 
هرمزگان واستان های همجواراحداث نماید.از طرفی 
دسترسی به معادن و همچنین شرایط خوب هرمزگان 
جهت صادرات از دیگر دلایل راه اندازی این کارخانه 

درهرمزگان است.
احداث کارخانه درچه مرحله ای قراردارد؟چند   

درصد پیشرفت فیزیکی دارد؟
هم اکنون عملیات های عمرانی پــروژه اعم از بتن 
ریزی، نصب سازه سوله ها واســتراکچر کوره در حال 
اجرا می باشد و طبق برنامه ۵7 درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته و کلیه تجهیزات خریداری شده است. که برخی 

ازآنها درسایت موجود و آماده نصب است.
دراین شرایط ،آیاعملیات اجرایی مطابق برنامه   

پیش می رود؟یا خیرچرا؟توضیح دهید
طبق برنامه ریزی انجام شده می بایست این پروژه 
طی 24 ماه به پایان برســد ،کمااینکه سابقه احداث 
کارخانه شیشه فلوت در زمان کمتری در سایر پروژه های 
گروه صنعتی شیشــه کاوه وجود دارد. لذا با توجه به 
شرایط آب و هوایی ومسائل موجود درمنطقه هم اکنون 
پیشرفت خوبی داشته و زمان کمی از برنامه تعیین شده 
عقب هستیم . امیدواریم با تلاش بیشتر و تخصیص 
زیرســاخت های مورد نیاز ،پروژه در زمان مقرر به بهره 

برداری برسد.
چرا ازکارخانه شیشــه فلــوت هرمزبه عنوان   

بزرگترین وپیشــرفته ترین کارخانه شیشه فلوت 
کشوریادمی شود؟کامل توضیح دهید)از نظر وسعت 
پروژه،میزان سرمایه گذاری،میزان اشتغالزایی و...(
احداث این کارخانه در زمینی به مساحت 2۰هکتار 
درناحیــه صنعتی جــرون در حال انجام اســت که با 
تناژ روزانه1۰۰۰تن بزرگترین کارخانه تولید شیشه 
فلوت در کشــورمی باشــد و تجهیزات آن از بروزترین 
تکنولوژی های روزدنیا اســت.میزان سرمایه گذاری 
این پروژه بالغ بر ۶۰۰۰میلیارد تومان بوده که می تواند 

منجربه اشتغال 4۰۰ نفر به صورت مستقیم و 11۰۰ 
نفر به صورت غیر مستقیم ازهم استانی عزیزمان شود.

احداث کارخانه با چه مشکلات وچالش هایی   
روبرواست؟ برای رفع آن چه اقداماتی باید دولت 

انجام دهد؟
این پروژه یک پروژه ملی به حساب می آید که با سرمایه 
گذاری بخش خصوصی در حال انجام است و با توجه 
به سیاســت های کلی نظام جمهوری اسلامی ایران 
وشعارامســال مقام معظم رهبری درخصوص جهش 

تولید با مشــارکت مردم این پروژه می تواند درتحقق 
اهداف تعیین شــده گام بردارد.از طرفــی با توجه به 
بازدید های جناب اســتاندار محترم از پروژه و دستور 
اکید ایشان نســبت به رفع موانع، متاســفانه هنوزبا 
کمبودهایی در موارد زیر ســاختی مواجه هستیم که 
به شرح ذیل می باشــد:در خصوص تامین برق دائم، 
با توجه به مســاعدت ویژه جناب آقای دکتر دوستی 
استاندارمحترم هرمزگان تفاهم نامه سه جانبه ای فی 
ما بین استانداری، برق منطقه ای و شرکت شهرکهای 

صنعتی منعقد گردید ومقررشــد آذر مــاه 14۰3برق 
مورد نیاز سایت با احداث پست برق درمجاورت نیروگاه 
بندرعباس تامین شود.درضمن به درخواست مکتوب 
مبنی بر برق موقت پروژه انجام و تاکنون این مهم محقق 
نشــده اســت. در خصوص تامین آب ، با توجه به قرار 
داد فی ما بین با آب منطقه ای متاسفانه آب ورودی به 
سیستم ازدبی و فشار مناسبی برخوردار نیست و روزانه 
فقط چند ساعت آب در شبکه جاری است که با توجه 
به تعداد پرســنل فعال در پروژه جهت امور عمرانی و 

مصرف روزانه پرسنل با مشــکل مواجه هستیم که به 
ناچار با هزینه بیشــتری آب مصرفی بصورت تانکری 
خریداری می گردد. در خصوص تامین گاز، با توجه به 
انجام روال اداری و قانونی درجهت تامین گاز مورد نیاز 
تاکنون اقدام موثری مبنی برانتقال گاز مورد نیاز ناحیه 
صنعتی جرون واحداث ایســتگاه گاز صورت نگرفته 
است که امیدواریم با مساعدت و همکاری مسئولین 
مربوطه درزمان لازم انجام شود.لازم به ذکر است با در 
نظر گرفتن پیش بینی انجام شده برای زمان راه اندازی 
کارخانه شیشه فلوت هرمزتامین و تخصیص مواردذکر 
شده ازاولویت های کاری مهم و ضروری در بهره برداری 

به موقع پروژه می باشد.
مواد اولیه کارخانــه ازمعادن اســتان تامین   

خواهدشد یا معادن خارج استان؟از کدام معادن 
و با چه ظرفیتی؟

با توجه بــه پی جویی هــای چندین ماهه توســط 
تیم مهندســی مســتقردردفترمرکزی گروه صنعتی 
شیشه کاوه و همچنین تناژ روزانه تولید کارخانه فلوت 
هرمز،چندین محدوده معدن سنگ سیلیس دراستان 
هرمزگان با عیار قابل قبول و حداقل ذخیره مورد نیاز 
شناسایی و مختصات جغرافیایی آن به مسئولین ذیربط 
اعلام گردیده است که منتظرمساعدت وهمکاری هرچه 
سریعتر ایشان هستیم.نکته حائز اهمیت اینکه اگرهم 
اکنون معادن مورد نظر به این پــروژه اختصاص یابد 
احداث تجهیز و راه اندازی کارخانه فرآوری ســیلیس 
نیز زمان بر بوده وامکان بهره برداری مواد اولیه برای این 
پروژه میسرنمی باشد و ناگزیرمی بایست با هزینه های 
گزاف حمل و نقل مواد اولیه از سایر کارخانجات گروه 
صنعتی شیشه ازاستان های قزوین، آذربایجان شرقی 
و مرکزی به کارخانه شیشه فلوت هرمز انتقال یابد که 
می تواند هزینه سربار زیادی به مجموعه وارد نماید. از 
طرفی با توجه به مستعد بودن معادن سیلیس در استان 
کرمان و با مساعدت استاندارمحترم و مکاتباتی که با 
مسئولین استان کرمان مبنی بر همکاری در تخصیص 
معادن مورد نیاز انجام گرفته است که متاسفانه تاکنون 
نتیجه مطلوبی حاصل نشده است،که می تواند بدلیل 
نبود چشم اندازمناســب درتامین مواد اولیه در زمان 
اتمام پروژه و شروع فرآیند تولید تاثیرات منفی داشته 

باشد.
هدفگذاری برای تولیدچه نوع محصولاتی و با چه   

ظرفیتی تعریف شده است؟
با توجه به توضیحاتی که داده شد.فاز نخست، تولید 
شیشه فلوت می باشد که ظرفیت تولید روزانه1۰۰۰تن 
و بــا ظرفیت تولیــد ســالیانه 3۵۰هزار تن در ســال 
می باشد. فازهای بعدی تولید شیشه رفلکس، تولید 

آینه نقره و آلومینیوم در دستور کار قرار دارد.
چه نوع محصولات تولیدی با چــه میزان وارد   

بازارکشور و هرمزگان خواهدشد؟برای صادرات 
چه برنامه ای دارید؟

تولید روزانه کارخانه شیشــه فلوت هرمز1۰۰۰ تن 
اســت. بخش عمده ای وارد بازار اســتان هرمزگان و 
استان های همجوارخواهد شد و با توجه به پتانسیلی 
که این اســتان دارا می باشــد و کمبود هایــی که در 
تولید شیشه های صنایع پایین دستی دارد می تواند 
فضا را برای سرمایه گذاری این قبیل صنایع شــامل 
کارخانجــات تولید شیشــه دوجداره، تولید شیشــه 
سکوریت، لمینت و شیشه های اتومبیلی که می توانند 
از تولیدات کارخانه فلوت هرمز بهرمندی مناســب را 
داشــته باشــند. با توجه به صادرات محصولات گروه 
صنعتی شیشه کاوه به بیش از7۰کشور و درنظرگرفتن 
شرایط امکانات اسکله شهید رجایی و باهنر و همچنین 
افزایش مشتریان صادرات قطعا بخش قابل توجهی 
ازتولید صادرخواهد شد که نقش بسزایی درافزایش 

صادرات غیر نفتی دارد.
آیا توسعه کارخانه هم دیده شده؟توضیح دهید  

در ابتدا مقرربود در این مجتمع دو خط تولید شیشه 
فلوت احداث گردد و بدلیل مشکلاتی که وجود دارد 
در فازنخست، یک خط تولید فلوت راه اندازی خواهد 
شد و در فاز دوم تولید شیشه های رفلکس می باشد که 
عمده محصولات آن شامل شیشه های کنترل کننده 
انرژی است که با توجه به آبّ و هوای استان هرمزگان 
نقش موثری در کاهش مصرف انرژی ساختمان های 

مسکونی وادارات خواهد داشت.
جناب میرراشد اگر درخصوص کارخانه شیشه   

فلوت هرمزناگفته ای باقی مانده بیان کنید.
گروه صنعتی شیشــه کاوه همــواره در کنــار رونق 
تولید کشــور با حمایت و صیانت از محیط زیست در 
تولید شیشه با استفاده از بهترین تجهیزات و کنترل 
کننده های بروز دنیا در فرآیند، جز صنایع سبز محسوب 
می گردد و کارخانجات فلوت گروه صنعتی شیشه کاوه 
در استان های خراســان ، آذربایجان شرقی و استان 
مرکزی جزو صنایع سبز معرفی و موفق به کسب لوح 
تقدیراز سازمان محیط زیست شده اند. چنانچه قبلا نیز 
عنوان گردید با توجه به سرمایه گذاری انجام شده، پروژه 
شیشه فلوت هرمز از پروژهای ملی در استان هرمزگان 
بوده که با توجه به جذب نیروهای جوان و متخصص 
استان هرمزگان می تواند در اشتغال جوانان این مرز و 
بوم اثر گذار باشد وامیدواریم همه ما با انجام امور محوله 
در زمان مقرر نقش موثری در پیشرفت و تعالی نام بزرگ 

ایران داشته باشیم.

دنیای اقتصاد- قشم-معاون وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشــورگفت: با توجه به اینکه هزینه متوسط هر 
کیلومتر جاده 2۰ میلیارد تومان است، ســاخت 2۶۰ کیلومتر جاده مواصلاتی در قشــم به ۵2۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.داریوش امانی در 
بازدید از مراحل ساخت پروژه پل خلیج فارس و افتتاح طرح زیرساختی افزود: قطعه اول بزرگراه توحید به طول ۵/2 کیلومتر در هر مسیر رفت و برگشت 
اقدام مهمی در ادامه فرایند توسعه راه های جزیره محسوب می شود.وی از طرح جامع ارتباطی خلیج فارس در قشم به عنوان یک پروژه فرا ملی نام برد 
و تصریح کرد: این طرح مهم در دولت سیزدهم پس از سال ها توقف آغاز شد و کارها براساس برنامه ادامه خواهد یافت.به گفته وی، پل خلیج فارس به 
عنوان یک طرحی که آرزوی دیرینه مردم قشم و حتی مردم ایران است از حمایت دولت جدید هم برخوردار خواهد بود و با اتمام آن شاهد روند سریع 
تردد به قشم بدون ساعت ها توقف در صف های طویل خودرویی خواهیم بود.معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: قشم یک جزیره جهانی است و داشتن 
زیرســاخت های جاده ای با توجه به حجم بالای سفرها به این منطقه آزاد، بسیار ضروری و حائز اهمیت اســت.وی در پایان سخنان خود تاکید کرد: 

وزارت راه و شهرسازی به تمام تعهدات خود نسبت به مشارکت در اجرای پروژه های مشترک با سازمان منطقه آزاد قشم متعهد و پایبند خواهد بود.

 حمایت دولت چهاردهم ازپروژه 
پل خلیج فارس

اشاره:گروه صنعتی شیشه کاوه از سال 13۶1 با هدف تامین انواع ظروف شیشه ای خانگی 
فعالیت خود را با تاسیس کارخانه بلور شیشه در شهر صنعتی کاوه)ساوه(آغاز کرد.این سازمان 
در ســال 1379 فعالیت خود را در زمینه تولید شیشــه ساختمانی گســترش داد و نخستین 
کارخانه شیشــه فلوت درایران را با نام ایران فلوت راه اندازی کرد.ایــن مجموعه هم اکنون با 
بیش از 3۵سال تجربه درتولید انواع شیشه تخت، ظروف شیشه ای، جاروبطری، بلوک شیشه 
ای، مواد اولیه شیشه و صنایع پتروشیمی فعالیت دارد و بعنوان بزرگترین تولید کننده شیشه و 
بلوردربخش خصوصی درایران ومنطقه شناخته می شود.گروه صنعتی شیشه کاوه کارخانجات 
خود را در داخل و خارج از کشوربا تکیه بر نیروی انسانی و همکاری کارشناسان متخصص در 

تمامی رشته ها مطابق با استاندارد های بین المللی احداث و صلاحیت محصولات ایران را در 
جهان بنیاد نهاده است.هم اکنون 7 کارخانه تولید شیشه تخت شامل تولید انواع شیشه های 
فلوت ساده، فلوت رنگی،انواع مشجرسفید ورنگی و شیشه سولاردراستان های مرکزی،خراسان 
رضوی و آذر بایجان شرقی و یک کارخانه در کشورســوریه فعالیت داشته و7۰ % بازار داخلی 
و صــادرات دراختیار کارخانجات گروه صنعتی شیشــه کاوه می باشــد.هم اکنون پروژه های 
تولید فلوت ساچی نوردراستان مرکزی، فلوت هرمزدراستان هرمزگان و اروم ساچی دراستان 
آذر بایجان غربی، کارخانجاتی اســت که طی چند ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید، که 

می تواند نقش موثری در تامین نیاز داخلی و صادرات غیر نفتی داشته باشد .
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جناب آقای دکتر هاشمی ارزیابی شما از کاهش   
وابستگی در شرایط تحریم و توسعه صادرات تجهیزات 
و دانش فنی و بومی سازی کاتالیستها به خصوص در 

حوزه پالایش و پتروشیمی چیست؟
بدون شک وجود تحریم ها بی تاثیر نیست و می توان 
گفــت در مواقعی به لحــاظ کمی، صنعت نفــت را در 
موضوع تولید و سرمایه گذاری در بخش های بالادستی 
و پایین دستی تحت تاثیر قرار داد؛ اما منشا اثرات مثبتی 
به لحاظ کیفی در صنعت نفت نیز شــد که باید از این 
اثرات مثبت به عنوان فرصت سازی های نفتی که بعضاً 
بی سابقه یا کم سابقه هستند یاد کرد. برای خنثی سازی 
و مقابله با تحریم هــا و محدویتها در صنعت نفت نباید 
منتظر ماند و چشم امید به خارج از کشور داشت زیرا که 
مقوله انرژی در جهان یک مقوله راهبردی است و همه 
کشورهای جهان و بویژه قدرت های این حوزه از همین 
زاویه و ایجاد وابستگی برای کشورهای در حال توسعه 
به آن نگاه می کنند. به همین دلیل برای پیشرفت و قطع 
وابســتگی در این بخش و مقابله با آسیبها و فشارهای 
خارجی باید با تقویت خودباوری، اتکاء به توان و دانش 
داخلی برای تامین قطعــات مورد نیاز و دســتیابی به 
فناوری هــای روز دنیا حرکت کنیم کــه این حرکت در 
شرکت پالایش نفت بندرعباس با بومی سازی بسیاری از 
تجهیزات و قطعات حوزه پالایشگاهی و همچنین بومی 
سازی فناوری های روز دنیا با اجرای طرح ملی ارتقای 

کیفیت محصولات سنگین انجام شده است.
ما باید به سمت خودکفایی حرکت کنیم و از وابستگی 
در زمینه های مختلف بکاهیم، باید بتوانیم با استفاده از 

ظرفیت های داخلی به سمت بومی سازی تولیدات گام 
برداریم. ما ظرفیت انسانی لازم را برای توسعه ی تولید 
تجهیزات و اقلام راهبردی را در اختیار داریم و باید از این 
ظرفیت نهایت بهره را ببریم. مزیت اصلی کشور جمهوری 
اســلامی ایران در صنایع نفت، گاز و نیروگاهی در این 
است که با استفاده از ظرفیت نخبگان کشور در حوزه 
شرکت های دانش بنیان، به بومی سازی و تولید اقلام 
راهبردی صنایع پرداخته و از همین محل پس از بومی 
سازی، تولیدات را توانســتیم به خارج از مرز ها ارسال 
نماییم و در کشور هایی از جمله در ونزوئلا، عراق و برخی 
دیگر از کشورها این تجهیزات و خدمات فنی مهندسی 

را بکار بگیریم.
شرکت پالایش نفت بندرعباس هــم به عنوان یکی 
از شرکت های مهم پالایشی وظیفه تولید فرآورده های 
نفتی اســتراتژیک مورد نیاز کشــور را دارد که اساس و 
پایه این تولید فرآیندهــای پیچیده علمی و همچنین 
اجرای طرح های توســعه محور متکی بــر دانش برای 
تولید محصولات با کیفیت مطابق با اســتاندارد های 
جهانی برای تامین انرژی بخش های مختلف جامعه، از 
بخش حمل و نقل گرفته تا فعالیت نیروگاه ها و فعالیت 
کارخانه های کوچک و بزرگ است که موجب شکوفایی 
اقتصاد و در نهایت پویایی کل کشــور می شود. از این 
روز متخصصان شاغل در این حوزه در بسیاری از موارد 
توانســتند با تکیه بر تخصــص، توانایی و اســتفاده از 
ظرفیت های علمی و پروژه هــای دانش بنیان داخلی 
علاوه بــر جلوگیری از توقــف تولیــد و افزایش امنیت 
تولید، موجب قطع وابستگی، صرفه جویی اقتصادی و 

همچنین جلوگیری از خروج ارز از کشور شوند.
دسترســی به کاتالیســت با کیفیت ایرانی مزایای 
بسیاری دارد که شــاید مهمترین آن در دسترس بودن 
شرکت سازنده برای تضمین محصول و همچنین قیمت 
مناســب و صرفه اقتصادی آن باشــد و این امر موجب 
می شود در هنگام فرا رسیدن زمان تعمیرات اساسی برای 
واحد هایی که نیاز به تعویض کاتالیست دارند به شکل 
مناســبتر و مطمئن تر بتوان برنامه ریزی کرد و نگرانی 
بابت تحریم ها و عدم دسترســی به کاتالیست با اعیار 

مشخص را نداشته باشیم.
 صنعت پالایش در حوزه ساخت داخل الگوی سایر   

بخشها بوده و راهگشا در رفع موانع اجرایی دانش 
بنیان ها و شرکتهای داخلی ، چه اقداماتی در این مسیر 

انجام شده است؟ 
صنعت دانش بنیان یکی از ارکان اصلی و اساســی 
در رشد، توسعه و قطع وابســتگی است و صنعت نفت 
به عنوان یکی از ارگانهای مهم توسعه کشور می تواند 
در حوزه تولید دانش و اشــتغال دانش بنیان نسبت به 
استانداردسازی کلیه محصولات تولیدی و فرآورده های 
نفت، گاز و پتروشیمی ارزش آفرینی کند. با بومی سازی 
تجهیزات و فناوری های حیاتــی، این صنعت بویژه در 
حوزه پالایش که تامین کننده انــرژی مورد نیاز جامعه 
است، به دنبال تقویت انعطاف پذیری عملیاتی خود و به 
حداقل رساندن وابستگی های خارجی است. پشتوانه 
این محرک بومی سازی در شبکه ای قوی از شرکت های 
دانش بنیان فعال در حوزه ساخت داخل نهفته است و 
این شرکت های راهبردی دانش بنیان بویژه شرکت های 
فعال در حوزه ســاخت داخل و بومی ســازی قطعات 
به عنوان پایه های اصلی در زنجیره ارزش صنعت نفت 
عمل می کنند و فناوری های پیشرفته، متدولوژی های 
جدید و بومی سازی تجهیزات را در بخش های مختلف 

عملیاتی وارد می کنند.
شرکــت پالایــش نفــت بندرعبــاس هــم از جمله 
شرکت های پیشرو در حوزه بومی ســازی فناوری های 
فرآیندی صنعت پالایش نفت، حمایت از ساخت داخل 
و فعالیتهای دانش بنیان است که در بسیاری از موارد 
و با اتکاء به دانش داخلی و متخصصان این شرکت و با 
مهندسی معکوس و بدون نقشه اولیه، بسیاری از قطعات 
و فرآیندها را بومی سازی کرده و در راستای حفظ تولید 
مستمر و با اطمینان کامل، در این شرکت از آنها استفاده 
شــده اســت.  اعتماد به توانایی متخصصان داخلی و 
حرکت به سمت فعالیتهای دانش بنیان که در بسیاری 
از اقدامات و پروژه های شرکت پالایش نفت بندرعباس 
مد نظر قرار گرفته است، دستاوردهای بسیاری از جمله 
قطع وابستگی به خارج، جلوگیری از خروج ارز از کشور، 

بی اثرسازی تحریم ها، تولید مســتمر، صرفه جویی و 
بهبود عملکرد اقتصادی را به همراه داشــته است و با 
توجه به پیشرفتها و دستاوردهای برجسته این شرکت در 
حوزه تولید، توسعه و اجرای طرحهای ابتکاری و خلاقانه 
و افزایش کمیت و کیفیت فرآورده های تولیدی با منشاء 
طرح  های دانش بنیان از جمله در دست اجرا داشتن 
یکی از پیچیده ترین و تخصصی ترین طرح های ملی 
دانش بنیان، برای ارتقای کیفیت محصولات سنگین 
که با دانش کاملا بومــی و ایرانی در حال اجرا اســت، 
می توان گفت شرکت پالایش نفت بندرعباس شرکتی 
دانش بنیان است و برای این منظور در ساختار شرکت 
با اخذ تائیدیه های لازم توجه به این مقوله مهم را لحاظ 
کردیم و ساختار دانش بنیان و واحد کارآفرینی و اشتغال 
دانش بنیان را نیز برای نخستین بار در بین شرکت های 
پالایشی در این شرکت پالایشی ایجاد کردیم. در کنار 
واحد کارآفرینی و اشتغال دانش بنیان همچنین ستاد 
تحول آفرین و دانش بنیان نیز با حضور جمعی از مدیران 
و کارشناســان این شرکت با هدف بهره گیــری از خرد 
جمعی، انتقال تجربه، علمی سازی فرآیند ها و شناسایی 

فرصتها و ظرفیتهای دانش محور راه اندازی گردید.  
شــرکت پالایش نفت بندرعباس بــا چه تعداد   

شــرکت دانش بنیان و فناور برای ســاخت داخل 
همکاری دارد؟ و چه تعداد تجهیز و کالای ساخت 

داخل را در دستور کار داشته و دارد ؟
یکی از عوامل کلیدی در دستیابی به موفقیت در حوزه 
ساخت داخل و بومی سازی قطعات مورد نیاز ، انعقاد 
قرارداد  با شرکت های دانش بنیان است که این قرارداد ها 
انتقال فناوری و دانش فنی مورد نیاز را تسهیل می کند. 
از آنجائیکه صنعت نفت صنعتی دانش محور و تکنولوژی 
محور اســت، لازم و ضروری اســت به ســمت استفاده 
حداکثری از ظرفیت شرکت های دانش بنیان حرکت کرد 
زیرا این همکاری راه حل های نوآورانه را به ارمغان می آورد 
که موجب ارتقــای دانش فنی و توســعه فناوری های 

پیشرفته و در نهایت افزایش کارایی و پایداری می شود.
در این مســیر شرکت پالایش نفت بندرعباس نیز با 
هدف بهبود عملکرد و کاهش ریســک های عملیاتی 
و تکیه بر توان داخلی موفق شده اســت با 3۵ شرکت 
دانش بنیان در زمینه اجرای پروژه و ساخت قطعات مورد 
نیاز همکاری کند که حاصل این ارتباط ساخت و بومی 
سازی 2 هزار و 283 قطعه و 8 پروژه به ارزش بیش از 13 

میلیارد ریال بوده است.
 در حال حاضر چه تعداد از تجهیزات و دانش فنی   

در زیرمجموعه ها داخلی سازی شده است؟ 
حمایت از ســاخت داخل برای تامین دســتگاه ها، 
تجهیزات و ادوات مورد نیاز از سیاست های مهم صنعت 

نفت برای بی اثرسازی تحریم ها و استمرار تولید است که 
در این راستا در شرکت پالایش نفت بندرعباس مطابق 
با سیاســتهای ابلاغی اقتصاد مقاومتی برنامه ریزی و 
استراتژی تعریف شده است که بر اساس این استراتژی 
و با اعتماد به ســازندگان داخلی برای تامین قطعات و 
کالاهای مورد نیاز موفق شده ایم ۶1 درصد از قطعات 
مهم  و مورد نیاز خود را از داخل کشــور تامین کنیم که 
این اقدام علاوه بر حفظ منابع و صیانت از سرمایه های 
ملی و جلوگیری از خروج ارز از کشــور موجب کاهش 
ریسک توقف تولید به دلیل عدم دسترسی به قطعات 
به واسطه تحریم، تسریع و تسهیل در تامین قطعات و 
در نهایت ایجاد بهبود در فرآیندهای عملیاتی و استمرار 

تولید شده است.
در شرکت پالایش نفت بندرعباس تاکنون موفق شده 
ایم در حدود 3۶ هزار قطعه مهم و استراتژیک به تعداد 
کل بیش از 38 میلیون قطعه را بومی ســازی کنیم که 
در حدود ۵8 میلیون یورو صرفه جویی به همراه داشته 
است و این دستاورد علاوه بر کمک به استمرار تولید و 
جلوگیری از هرگونه وقفه در امر تامین پایدار انرژی مورد 
نیاز کشور و خروج ارز از کشور، موجب توانمندی و ایجاد 
اعتماد به نفس در تولیدکنندگان داخلی و همچنین 

خودباوري نسبت به توان و ظرفیت کشور شده است. 
 موارد اصلی ساخت داخل بیشتر در چه حوزه هایی   

بوده است؟ ذکر موارد به شکل جزئی تر بفرمایید.
بسیاری از اقلام ساخته شده جزء قطعات و تجهیزات 
مهم و حیاتی صنعت پالایش نفت است که استمرار تولید 
را تضمین می کند که در شرکت پالایش نفت بندرعباس 

پس از سال ها کار در حوزه مهندسی معکوس و بازدید 
از سازندگان و تولید کنندگان توانمند و قبول ریسک، 
توانسته ایم در راســتای تامین قطعات و تجهیزات در 
حوزه های متفاوت به روش مهندسی معکوس از طریق 
برونسپاری اقدام کنیم که اگر بخواهیم بطور جزئی تر 
به آن اشاره کنیم، هم اکنون 9۵ درصد قطعات ماشین 
آلات دوار، 9۵ درصــد قطعــات مکانیکال ســیل، 8۵ 
درصد قطعات دســتگاه های ثابت، ۶۵ درصد قطعات 
ابزار دقیق، ۶۵ درصد قطعــات الکتریکی، 8۰ درصد 
شیرآلات صنعتی و 9۵ درصد مواد شیمیایی شامل رنگ 
ها، روغن ها و کاتالیســت ها در این شرکت پالایشی از 

تولید کنندگان داخلی تامین می شود.
اگر بــه دیگر اقدامــات موفــق در پالایشــگاه نفت 
بندرعباس در راستای مقابله با تحریم ها بخواهیم اشاره 
کنیم می توان به دســتاوردهای مهم و بــی نظیری در 
صنعت پالایش نفت مانند تولید اسیدکلریدریک گازی 
مورد اســتفاده در صنایع پالایشگاهی، ساخت قطعه 
الکتریکی کنترل کننده گرمکن واحد احیاء کاتالیست 
که با مهندسی معکوس و تحلیل عملکرد قطعه ساخته 
و از توقف تولید جلوگیری کرد، انجام طرح احياء جاذب 
هاي سامانه خالص سازي هيدروژن با استفاده از گاز ازت 
داغ ، طراحي، نصب و راه اندازي P.L.C براي واحدهاي 
خشــك كننده هواي ابــزار دقيق،تعمــر كارت هاي 
AVR ژنراتورهاي پالايشــگاه و طراحي، ساخت، نصب 
و راه اندازي سيستم اطفاء حريق توربينهاي گازي در 

پالایشگاه نفت بندرعباس اشاره نمود.

شرکت پالایش نفت بندرعباس طی دهه های گذشته بر اساس سیاست توسعه ساخت داخل و حمایت از تولیدکنندگان 
و با وجود فشارهای خارجی و تحریم، ریسک پذیرش کالای ایرانی را در بخش های حساس این پالایشگاه پذیرفت و در 
حالی که تکنولوژی در اختیار کشورهای پیشرفته و تولید در انحصار شرکت های بزرگ بود، تولید کنندگان داخلی با ابتکار 
شرکت پالایش نفت بندرعباس بویژه در تهیه نقشه قطعات با استفاده از مهندسی معکوس ، مسیر رقابت با شرکت های 
بین المللی را کوتاه کرد، تا جایی که بسیاری از شرکت ایرانی با حضور در صف مناقصه های ساخت داخل در راستای 

تامین قطعات حیاتی و استراتژیک قرار گرفته اند. حمایت های مستمر از شرکت های داخلی با ارائه فناوری، مشاوره و 
تضمین خرید باعث اعتماد به نفس بیشتر تولیدکنندگان و کمک به آنها برای رقابت در بازارهای جهانی شد. تجربه ای که 
در کمتر بخش صنعت و اقتصاد کشور تکرار شده است.  در همین زمینه و با توجه به اقدامات موثر و حمایت های شرکت 
پالایش نفت بندرعباس در حوزه ساخت داخل گفتگویی انجام دادیم با دکتر احمد هاشمی مدیرعامل شرکت پالایش 

نفت بندرعباس که در ادامه می توانید چکیده این گفتگو را بخوانید.

خودکفایی پالایش نفت در ساخت داخلی قطعات



076 - 3232600

ضمیمه هفتگی استان هرمزگان

 donyaye.eghtesad.esf@gmail.com

ویژه نامه تیرماه 1403 انرژی

دنیای اقتصاد-بندرعباس – مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان از ثبت رکوردهای جدید مصرف برق دراین استان خبر داد.
مهندس محمد کریمی با دعوت از اقشار مختلف مردم برای صرفه جویی بیشتر اظهار کرد: هرمزگان شاخص های جدیدی از مصرف برق 
را ثبت کرد ، ۲۰۵ مگاوات بیشتر ازپیک سال گذشته برق مصرف شده اســت.وی با اعلام عدد ۲9۲7 مگاوات به عنوان رکورد جدید مصرف 
برق در این استان گفت : بالاترین رکورد مصرف برق در روز دوشــنبه ۱۸ تیرماه به ثبت رسید و رشد ۸ درصدی نسبت به سال گذشته نشان 

می دهد،مدیریت مصرف کمک می کند که ازرشد مصرف بیشتر جلوگیری شود و این موضوع اجتناب ناپذیراست.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تشریح کرد؛

مدیریت مصرف برق درهرمزگان

پاداش صرفه جویی  
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان 
ادامه داد: دراین هفته براساس پیش بینی ها با افزایش 
دما مواجه خواهیم بود، این شرایط تقاضا برای مصرف 
برق را افزایــش می دهــد و ضرورت دارد کــه مدیریت 
مصرف برق را جدی تردنبال کنیم.مدیریت مصرف به 
ویژه دربخش خانگی بسیار حائزاهمیت است. دراستان 
هرمزگان بخش عمــده ای از برق دربخــش خانگی به 
مصرف می رســد. براســاس آمارها حدود ۶3 درصد از 
برق در اســتان هرمــزگان در حوزه خانگــی به مصرف 
می رسد.ازمیزان کل برق مصرفی استان حدود 18۰۰ 
مگاوات برق به مصرف خانگی می رسد بنا براین صرفه 
جویی دربخش خانگی بسیار حائز اهمیت است و تاثیر 
بســزایی درکاهش شــاخص های مصرف استان دارد.

مهندس کریمی همچنین با معرفی پویش #با_انرژی 
گفت: درسال های گذشته مشوق هایی از طرف وزارت 
نیرو برای صرفه جویی درمصرف برق درنظر گرفته شد، 
برای کاهش مصرف برق بــه ازای هر کیلــووات صرفه 
جویی تا 2۰ برابر تعرفه جاری پاداش در نظر گرفته شده 
بود، سال گذشته حدود 4۵ درصد از مشترکین خانگی 
در استان هرمزگان مشمول پاداش شدند، امسال هم 
همان روال مشوق ها ادامه یافت. وی اظهارداشت: در 
خردادماه امســال 2۵ درصد از قبوض صادر شــده در 
هرمزگان مشمول پاداش شدند، اگر این صرفه جویی 
تداوم پیــدا کند قبض بــرق مشــترکان خوش مصرف 
رایگان شده و استفاده از جوایز ارزشمند پویش با انرژی 

هم به این مشترکان تعلق می گیرد.

پویش با انرژی  
 پویش باانرژی درســطح ملی با هدف بهینه ســازی 
مصرف تعریف شــده اســت. درقالب این پویش وبرای 
تشویق مردم پاداش 3۰۰ دستگاه خودرو در نظر گرفته 
شده که ســهم اســتان ها به میزان صرفه جویی است 
که خواهند داشــت.مدیر عامل شرکــت توزیع نیروی 
برق هرمزگان اضافه کرد: درخواســت ما این است که 

مشترکان عضو این پویش شــوند و با نصب اپلیکیشن 
با انرژی روی موبایل خود ازجوایز آن بهره مند شــوند.
استان هرمزگان هم سهم بســزایی دراین پویش و بهره 
مندی ازجوایز آن دارد.این پویش آموزش های مناسبی 
هم دارد کــه می تواند برای مشــترکان برق ســودمند 
باشد. اگر مشترکان کد دســتوری *1۵21# را شماره 
گیری کنند، لینک نصب برای آنان ارسال می شود. 1۵ 
درصد صرفه جویی در 21 هفته گرم تابســتان در نظر 
گرفته شده است. این 1۵ درصد صرفه جویی هر چند 
عدد زیادی نیســت و با کمترین اقدامــات برای صرفه 
جویی می تــوان به این 1۵ درصد صرفه جویی دســت 
یافت اما در کاهش شــاخص های مصرف بسیار حائز 

اهمیت است.

هشدار به پرمصرف ها  
وی همچنیــن با تاکید براینکه تحــت هیچ شرایطی 
خاموشــی بــا برنامه ریــزی قبلــی در بخــش خانگی 
نخواهیم داشت اضافه کرد: خاموشی برق خانگی خط 
قرمزماست.عمده مدیریت مصرف درسایر بخش های 
صنعتی و کشاورزی، اداری و عمومی اعمال می شود.

در بخش عمومی و اداری دســتورالعمل ها مشــخص 
اســت. در ســاعت های اداری 4۰ درصــد نســبت به 
مصرف پایه سال گذشته باید مصرف برق کاهش یابد، 
درساعت غیراداری این مصرف باید 7۰ درصد کاهش 
یابد. درخواســت ما از ادارات این است که این دستور 
العمل را رعایت کنند.مهندس کریمی در ادامه گفت: 
قانون اجازه داده است که ما انشعابات اداری پرمصرف را 
قطع کنیم، درخواست ما این است که ادارات پرمصرف 
به اخطارهایی که داده می شود توجه کنند و نسبت به 
مصرف بهینــه برق اقدام نمایند.وی اظهارداشــت: در 
خردادماه امســال 2۵ درصد از قبوض صادر شــده در 
هرمزگان مشمول پاداش شــدند، اگراین صرفه جویی 
تداوم پیــدا کند قبض بــرق مشــترکان خوش مصرف 
رایگان شده واستفاده ازجوایزارزشمند پویش با انرژی 

هم به این مشترکان تعلق می گیرد.

الزام صنایع به مدیریت مصرف  
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی بــرق هرمزگان، در 
مورد صرفه جویی و مدیریت مصرف برق در صنایع نیز 
گفت: صنایع مستقر در شهرک های صنعتی استان به 
صورت هفتگی و به مدت 24 ساعت مدیریت مصرف 
و کاهش مصرف دارند، صنایع بالای 2 مگاوات خارج 
ازشهرک ها هم موظف  اند ازساعت هشت صبح تا 24 
شب، حدود ۵۵ درصد ازمصرف خود را کاهش دهند 
ومدیریت مصرف داشته باشند.کریمی مجتمع های 
تجــاری را به اســتفاده ازمولدهای برق تشــویق کرد 
وگفت: این مجتمع ها موظف شده اند و در این زمینه 
تفاهم نامه به امضا رســیده اســت، اگرما به شرایطی 
برخورد کنیم که نیاز به مدیریت مصرف بیشــتر باشد 
ازمجتمع های تجاری هــم انتظار همــکاری داریم.

وی با اظهار تاســف از اینکه در بخش هایــی از بازار 
و پاســاژهای هرمزگان روشــنایی غیرضروری زیادی 
وجــود دارد، گفت: درمراکــزی از بــازار حتی برخی 
مواقــع از لامپ هــای گازی پرمــصرف نیز اســتفاده 
می شود،لامپ های گازی گرمازا هستند و فشار بیشتر 
به کولرها می آورند، این لامپ ها مصرف بی رویه دارند و 

استفاده از آن ممنوع است.

رمزارزها، چالش  صنعت برق  
کریمی درباره استفاده از رمزارزها نیز گفت: دستگاه های 
مایــنر و اســتخراج رمــز ارز ازچالش های موجود اســت. 
دستگاه های استخراج رمز ارز مصرف خیلی بالایی دارند.

 استفاده از دســتگاه ماینر به منزله روشــن شدن همزمان 
1۰ کولر گازی است. کسانی که می خواهند رمز ارز داشته 
باشند باید نام نویسی کنند و طبق قانون از تعرفه برق در این 
زمینه استفاده کنند.وی یادآور شد: در برخی ازمناطق استان 
و دراراضی کشاورزی متاسفانه دستگاه های رمز ارزغیرقانونی 
فعال اســت. توصیه ما با توجه به شرایط ســخت کنونی و 
مشکلاتی که ایجاد شده، از مدار خارج کردن این دستگاه ها 
است، قطعا اگر کشفیاتی صورت گیرد جرم انگاری می شود 

و جرایم سنگین اعمال خواهد شد.

دنیای اقتصاد- کیش- مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در مجمع عمومی 
سالیانه صاحبان سهام شرکت سرمایه گذاری و توسعه، ارائه راهکار های نو و 
ایجاد مسیرهای درآمد زایی جدید را از مهمترین وظایف این مجموعه برشمرد.
رحیم سرهنگی، در این نشســت بر اجتناب از فروش زمین برای کسب درآمد 
تاکید کرد و از مســئولان شرکت سرمایه گذاری خواست تا با رویکردی جدی 

مسیر های درآمد زایی جدید را بررسی و معرفی کنند.
سرهنگی در ادامه افزود: این امر مهم نیازمنــد تدوین برنامه ای بلند مدت 
و انجام کار تخصصی بــرای ایجاد درآمد های پایدار اســت.تقویت ســازمان 
فروش، بازبینی روند قراردادهای مشارکتی و کارشناسی دقیق قیمت املاک، 
توســعه فعالیت های کلان شرکت در حوزه های مختلف متناسب با ماموریت 
 محوله نیز دیگر مواردی بود که از ســوی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش 

مطرح شد.
امین میرزایی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و توســعه کیش، به تشریح 
گزارش وضعیت برگزاری جلســات هیات مدیره، آمار مقایســه ای ســال های 
14۰1 و 14۰2 در عملکرد حوزه معاونت مالی و اداری، مدیریت رفاه و خدمات 
درمانی، معاونت برنامه ریزی و توسعه کســب و کار، معاونت سرمایه گذاری و 
مدیریت حقوقی پرداخت.همچنین بررســی اقدامات انجام شــده به عنوان 
تکالیف مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت، پیش بینی بودجه سال جاری و 

اهم برنامه های پیش رو دیگر موضوعات این نشست بود.

تاکید مدیرعامل منطقه آزاد کیش 
بر توسعه فعالیت های درآمدزا

دنیای اقتصاد- قشم-رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: برای ایجاد پارک صنعتی در قشم و 
تولید محصولات نوین، با 19 کشورعضو پیمان شانگهای برنامه ریزی کرده ایم. عادل پیغامی در آیین تجلیل از4۰ صنعتگر 
برتر و نمونه این جزیره اظهار داشت: شکل فعالیت صنعتی و کسب درآمد های کلان اقتصادی جهان تغییر یافته و ما هم برای 
خروج از شرایط کنونی چاره ای جز استفاده از صنایع کم وزن و بی وزن همانند اقتصاد الکترونیک و هوش مصنوعی نداریم. 
وی ادامه داد: برای خروج از شرایط کنونی با مشارکت 19 کشور عضو پیمان شانگهای باهدف ایجاد پارک صنعتی نوین در 
قشم برنامه ریزی کرده ایم و امیدواریم با محقق شدن این پارک شاهد تحولی در صنایع منطقه آزاد قشم باشیم. مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد قشم همچنین از اختصاص ۵۵ هکتار زمین برای اجرای شهرک پردیس صنعتی در این جزیره با تمرکز بر 
روی صادرات به کشورهای آفریقایی خبر داد و افزود: تفاهم نامه ایجاد شهرک پردیس صنعتی با هدف ایجاد نسل جدیدی 
از شهرک های صنعتی در قشم انجام شده است.به گفته وی حدود ۵۰۰ سال پیش کشورهایی همانند انگلیس، فرانسه، 
ایتالیا و آمریکا و آلمان هم حدود 1۵۰ سال پیش توانستند عنوان کشورهای صنعتی را از آن خود کنند اما امروز با تغییر نگاه 
به صنعت، این کشورها در حال انتقال صنایع قدیمی خود به کشورهای دیگرهستند.پیغامی یادآور شد: چین طی دو دهه 
گذشته با دریافت صنایع کشورهای صنعتی توانست تحولی در عرصه صنعت خود ایجاد کند و در کنار آن موفق به پیشرفت در 
صنایع مدرن کنونی هم شده است.وی با تاکید بر اینکه رویکرد کشورهای صنعتی کسب سود بیشتر از مسیر هوش مصنوعی 
و الکترونیک است، افزود: ایران در شرایط کنونی باید برای عقب نماندن از جهان صنعتی برای 1۰۰ سال آینده خود در حوزه 
فعالیت های صنعتی برنامه داشته باشد.وی تصریح کرد: برای کمک به شرکت های صنعتی قشم آماده ایم به اعضای تعاونی  
این شرکت ها با هدف خانه دار شدن کارکنانشان زمین با قیمت بسیار مناسب واگذار کنیم.مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
قشم ادامه داد: برای کمک به صنعتگران جزیره قشم، رایزنی هایی را با مقامات کشوری در حوزه های مختلف برای حذف 
ارزش افزوده، عدم دریافت مالیات از محصولات صادراتی و  عدم اجرای فرآیند دیسپچینگ با هدف پیشگیری از قطع برق 
یک روز در هر هفته را با جدیت پیگیری کرده ایم.وی گفت: در زمینه واگذاری زمین صنعتی به سرمایه گذاران هم تلاش کردیم 

با قیمت اندک و اقساط 3۶ تا 48 ماهه زمین مورد نیازشان را بدون توجه به تورم  به آنان واگذار کنیم.

ایجاد پارک صنعتی در قشم
دنیای اقتصاد- بندرعباس-علیرضا جعفر پورمدیرعامل پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس گفت: شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس با تأمین 4۰ درصد بنزین موردنیاز کشور،هم اکنون جایگاهی راهبردی در توازن 
انرژی کشور و منطقه دارد. وی افزود: متخصصان این پالایشگاه توانستند ازهدر رفت و سوزانده شدن  گاز" 
LPG " جلوگیری کنند و هم اکنون روزانه 2 هزار تن " LPG " از این پالایشگاه استحصال و صادر می شود 
و برای کشور ارزآوری دارد.وی از افزایش ظرفیت  یکصدهزار بشکه از استحصال انواع فرآورده های نفتی  
دریک سال ونیم اخیر به عنوان یکی از کارهای شاخص پالایشگاه ستاره خلیج فارس خبر داد و یادآور شد: 
حدود یک هزار و 4۰۰ تن گاز LPG تولید می کردیم اما با تغییرات در واحدهای عملیاتی که داشــتیم و 

راه اندازی برخی از پکیج های فرآیندی توانستیم این تولید را به یک هزار و 8۰۰ تا 2۰۰۰ تن برسانیم.
وی با اشاره به راه اندازی واحد تصفیه هیدروژنی نفت و گاز درارتقا جایگاه صادرات فرآورده های نفتی 
ایران و کاهش آلودگی های ناشی از ســوخت وسائط نقلیه در کشــور نیز گفت: درراستای جلوگیری از 
آسیب های زیست محیطی پالایشگاه، واحدهای تصفیه فرآورده های نفتی و گازوئیل در این مجموعه به 
بهره برداری رسید که دراین ارتباط  نفت سفید و گازوئیل یورو ۵ تولید شد.جعفرپور ادامه داد:با تبدیل نفت 
سفید معمولی به نفت سفید یورو ۵ امکان صادرات دریایی نفت سفید برای اولین بار فراهم شد.مدیرعامل 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس از افزایش 2۰ درصدی تولید بنزین پالایشگاه ستاره خلیج فارس در دولت 
سیزدهم خبرداد و افزود: روند تولید بنزین در این پالایشگاه قبل از سال 14۰۰ روند کاهشی داشته است 
که تولید این پالایشگاه باروی کار آمدن دولت سیزدهم به افزایش 2۰ درصدی در مدت 2 سال به 39.۵ 
میلیون لیتر در روز رسید.وی اظهار داشت:با توجه به ناترازی فزاینده بنزین در کشور و لزوم واردات برای 
تأمین این محصول، اگر پالایشگاه ستاره خلیج فارس ســاخته نمی شد، ایران باید 28 میلیارد دلار برای 

واردات بنزین هزینه می کرد.

جایگاه پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
درسبدانرژی کشور



بندرعباس-خداکریمــی- بانک کشــاورزی یکی از 
بانک های تخصصی کشــور و مورد تاییــد بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران اســت که ماموریت آن، حمایت 
ازبخــش کشــاورزی و زیــر بخش های آن اســت.بانک 
کشاورزی دربیســت و یکم خرداد سال 1312 تاسیس 
شد.این بانک هم اکنون با پشتوانة نود و یک سال  تجربه 
خدمت رســانی به عنوان یک بانک پیشرو درزمینه ارائه 
خدمــات بانکی به همه مــردم درسراسرکشــور در حال 
خدمت رســانی اســت. بانک کشــاورزی درســال های 
اخیر با ارائه خدمات و محصولات نوین بانکی همگام با 
تحولات صنعت بانکداری و توســعه بانکداری دیجیتال 
درجهان گام های بلندی برداشته است.بانک کشاورزی 
علاوه برتامیــن مالی بخش کشــاورزی با هــدف رونق 
تولید،اشتغالزایی،تامین امنیت غذایی و توسعه اقتصاد 
کشاورزی،حامی طرح های کشــاورزی و صنایع وابسته 
درابعــاد خرد وکلان دراقصی نقاط کشــوربوده اســت.

درسال های اخیربانک کشاورزی هرمزگان نیزبه دلیل 
شرایط خاص این منطقه،همواره ازافزایش تولید و توسعه 

کسب و کارحمایت کرده است.

پرداخت مطالبات گندمکاران  
مهــدی جهان نجاتــی مدیرشــعب بانک کشــاورزی 

هرمزگان درگفت وگویی با دنیای اقتصاد با گرامیداشت 
نودویکمین ســال خدمت رســانی بانک کشــاورزی به 
مردم،عملکــرد ایــن بانــک دراســتان را تشریــح کرد.
وی درابتــدا به شرایــط پرداخت مطالبــات گندمکاران 
اســتان اشــاره کرد وگفت: 7۵ درصد مطالبــات گندم 
کاران بــه مبلغ 7۵۰میلیــارد تومان پرداخت شــد. وی 
ابراز امیــدواری کــرد 2۵ درصد مانــده مطالبات گندم 
کاران به مبلغ 2۵۰ میلیــارد تومان،حداکثر ظرف یک 
هفته پرداخت شــود. وی ضافه کــرد: تاکنون بیش از۶ 
میلیون تن گنــدم درکشورخریداری شــده که اعتبار آن 
توسط بانک کشاورزی پرداخت شده است. مدیر شعب 
بانک کشاورزی هرمزگان درخصوص بیمه  مزارع گندم 
اظهارداشت:دراســتان هرمزگان میزان تحت پوشــش 
بیمه مزارع گندم از3۶۰۰هکتاربه ۶8۰۰ هکتار افزایش 

یافته است.

پرداخت انواع تسهیلات  
جهان نجاتی گفت:دراســتان ازابتدای سال تاکنون 
نزدیک بــه 222 مــورد تســهیلات ازدواج بــه مبلغ 72 
میلیارد تومــان پرداخت شــده همچنیــن در این مدت 
139 فقره تســهیلات بااعتبار تقریباً 14 میلیارد تومان 
تســهیلات فرزنــد آوری پرداخــت شــد.وی درادامه به 

خسارت سیل سال گذشته اشــاره کرد و گفت: تاکنون 
درحدود ۵۰۰۰ فقره تســهیلات جبران خســارت سیل 
پرداخت شــد تا کمکی باشــد بــرای آنکه مســیرتولید 
درباغات ودربخش کشــاورزی ادامه پیــدا کند. جهان 
نجاتی همچنیــن اظهارداشــت:3۰۰ میلیــارد تومان 
تســهیلات دربخش های گلخانه، شــیلات واصلاحات 
باغات طبق بند الف تبصره 18 پرداخت شده است.وی 
ادامه داد: ازابتداي ســال تاکنون براي احداث بيســت 
هکتــار گلخانه تســهيلات پرداخت شده اســت و تلاش 
داريم تا پايان ســال اين مقدار را به صد هکتار برسانيم. 
مديرشعب بانک کشاورزي هرمزگان اضافه کرد: استان 
هرمزگان در حال حاضر ده درصد از گلخانه هاي کشور 
را در اختيار دارد که با توجه به شرايط آب و هوايي استان، 
هرمزگان مي تواند به هاب گلخانه کشــور تبديل شــود 
چرا که گلخانه مي تواند با يک دهم مصرف آب درکشت 
برون، هفت برابر توليد محصول در فضاي باز را داشته 
باشــد و اين براي اســتان هرمزگان که با مشکل کم آبي 
مواجه اســت بســيار مفيد خواهد بود. بــه گفته جهان 
نجاتی، از ابتدای ســال تا کنون 334 فقره تســهیلات 
مســکن روســتایی به مبلغ 82 میلیارد تومــان و 8 فقره 
تســهیلات پرورش ماهــی در قفس با ظرفیــت 3۰۰۰ 
تُن بــه مبلغ 82 میلیــارد تومــان در قشــم، بندرلنگه و 

جاسک پرداخت شده همچنین 2 واحد تکثیر بچه ماهی 
دراستان تأسیس شده است. جهان نجاتي خاطرنشان 
کرد:درســال جاري دو واحد تکثر بچه ماهي در استان 
بــا دريافت تســهيلات از ايــن بانک فعال شده اســت و 
مي تواند نياز اســتان به بچه ماهي را تامــن نمايد و به 
دليل شرايط مناســب اين کار، بازگشــت سرمايه آن دو 
ســاله اســت. وی درباره پرداخت غرامت به کشاورزان 
گفــت: در ســال زراعــي 14۰2-14۰3 و در بخــش 
بيمه اي، بيش از 23ميليارد تومان غرامت در بخش هاي 
 مختلــف بــه افــرادي که دچــار خســارت شــده بودند 

پرداخت شد.

کمک به بدهکاران   
مدیرشــعب بانک کشــاورزی هرمــزگان در خصوص 
کمک بانک به بدهکاران و تســهیلات گیرندگان اضافه 
کرد: از ظرفیت های قانونی جهت کمــک به بدهکاران 
استفاده شده و بر اساس بند )د( تبصره 1۶، اصل مبلغ 
تسهیلات توسط وام گیرنده به بانک بازپرداخت می شود 
و ســود آن را دولت پرداخت می کند همچنین، بند )ذ( 
بودجه 14۰3 شرایط کمک جدیدی را برای بدهکاران 
زیــر 2۰۰ میلیون تومــان کــه از مزایای قانونــی قبلی 

استفاده نکرده اند، فراهم کرده است.

ارائه خدمات ارزی   
مدیرشعب بانک کشاورزی هرمزگان همچنین با اشاره 
به انجام خدمات ارزي توسط بانک کشاورزي خاطرنشان 
کــرد: تاکنون1۵۵فقــره حوالــه ارزی در3 واحد ارزی 
بندرعباس، قشــم و کیش انجام شــده که کمک بسيار 
خوبي به صادرکنندگان بوده اســت.این مســئول ادامه 
داد:صادرکنندگان کالابه کشورروسیه، می توانند ارزاین 
کشور )روبل( رااز طریق بانک کشاورزی دریافت کنند.

به گفته وی خدمات ســوئیفت جهت جابجایی پول بین 
سیستم بانکی توسط این بانک ارائه می شود.

خدمات رسانی به سراسراستان  
مدیرشــعب بانک کشــاورزی هرمزگان، بــا بیان این 
موضــوع کــه 3۰ درصــد از کارت هــای بانکی اســتان 
متعلق به بانک کشاورزی اســت، اظهارداشت: از7۵۰ 
هزارهرمزگانی دارای حســاب دربانک کشاورزی 4۵۰ 
هزار نفر از آنها فعال هستند و حداقل روزانه یک تراکنش 
انجــام می دهند. جهان نجــاتي اضافه کرد: در بيشــتر 
روستاهاي استان هیچ شــعبه ای ازبانک ها وجود ندارد 
وبراي اينکه مــردم از دريافــت خدمات بانکــي محروم 
نشوند، بانک کشــاورزي4۰ پايانه فروش در روستاهاي 

استان دایرکرده است.

بانک کشاورزی 
علاوه برتامین 

مالی بخش 
کشاورزی 

با هدف 
رونق تولید، 

اشتغالزایی، تامین 
امنیت غذایی 

و توسعه اقتصاد 
کشاورزی، 

حامی طرح های 
کشاورزی و 

صنایع وابسته 
درابعاد خرد و 

کلان در اقصی 
 نقاط کشور 
بوده است.

مدیرشعب بانک کشاورزی هرمزگان مطرح کرد؛ 

حمایت بانک کشاورزی از افزایش تولید و توسعه کسب و کار
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